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l Cum poate afecta 
a doua 
administraţie a lui 
Donald Trump 
afacerile: 
Revenirea lui 
Donald Trump la 
Casa Albă după 
câştigarea alegeri‐
lor prezidenţiale 
din SUA din 5 noi‐
embrie ar putea 
remodela afacerile 
americane.  
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l Piaţa terenuri‑
lor agricole a în‑
registrat creşteri 
ale preţului unui 
hectar între 25 şi 
40% în ultimul 
deceniu: 
Piaţa terenurilor 
agri cole din Româ ‐
nia a cunoscut o 
evoluţie ascendentă 
în ultimul deceniu, 
cu creşteri ale 
preţului unui hectar 
între 25 şi 40% 
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l Cea mai puter ‑
nică bancă din 
lume a apăsat iar 
pedala reducerii 
dobânzilor 
Rezerva Federală a 
SUA (Fed) a redus 
joi dobânda de 
referinţă cu un 
sfert de punct pro‐
centual, la un inter‐
val cuprins între 
4,50% şi 4,75%, în 
linie cu estimările, 
în condiţiile unei 
creşteri robuste a 
economiei şi a in ‐
flaţiei care conti ‐
nuă să se apropie 
de ţinta Fed.  
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din Sumar

l „Ne simțim singuri aici, în România“, „nu am simțit sprijin 
din partea guvernanților“, „nici măcar în campania 

electorală nu mai vorbește nimeni de industrie“, „ne simțim 
sufocați de taxe“ l sunt câteva dintre declarațiile unuia 

dintre industriașii cei mai experimentați din Iași, fondatorul 
Grupului de firme Electra, Marian Berdan, realizate în 

cadrul unui interviu în studioul „Ziarului de Iași“ l la finalul 
unui an dificil, de care antreprenorii români s-au temut, am 
stat de vorbă cu liderul pieței de videointerfoane și sisteme 

de control acces din România despre actualul context 
economic din țară și din lume l omul de afaceri a descris 

în culori destul de sumbre jocurile politico-economice 
globale care influențează negativ industria electronică și 
inclusiv afacerile sale din Iași l toate detaliile în pagina 3

Invenția 
inedită a 

unui 
cercetător 

ieșean 
V-ați gândit 

vreodată că hainele 
vechi, uzate, 

îngrămădite în 
sacoșe care 

așteaptă să fie duse 
la unul din puținele 

containere destinate 
deșeurilor textile din 

oraș s-ar putea 
reîntoarce în casele 
noastre sub formă 

de mobilă? l Toate 
detaliile în pagina 4

Cumpărătorii de apartamente Nordis se confruntă în prezent 
cu o situație juridică dificilă, având în vedere intrarea în 

procedura insolvenței a dezvoltatorului imobiliar. l Pagina 5

Câștigurile celor mai mari 500 de 
companii din Europa Centrală şi 

de Est au intrat serios la apă 
l firmele din regiune au înregistrat un 
profit cu 17% mai mic față de perioada 
similară l regiunea ECE a înregistrat 

cea mai slabă rată de creştere din acest 
secol u care e situaţia României l 7

Micu (BNR): Piaţa bancară din 
România are printre cele mai mici 

rate de fraudă din Europa l 6

Alternative legale 
pentru cumpărătorii de 

apartamente Nordis 

Dragoş 
Damian:Domnule 

Profesor Daniel 
Dăianu, nici o 

șansă, UE nu va 
ieşi niciodată din 

impas l Pag. 5

Visul de a fi bugetar 
în România 

Într-o Românie în care incertitudinea 
economică și stresul locurilor de muncă din 

sectorul privat bântuie zilnic viețile 
angajaților, munca în sectorul public devine 
un vis dorit de mulți. „Bugetar“ nu este doar 

un titlu; este simbolul unei stabilități care 
promite liniște sufletească, un refugiu de la 

presiunea cotidiană și o oportunitate rară de 
a contribui la binele comun l Pagina 6

Un antreprenor ieșean s-a 
izbit de zidul chinezesc

Veniturile unei familii din județele 
din Moldova sunt la jumătate față 

de cele din București 
Cele mai recente date (provizorii) publicate 
de Institutul Național de Statistică arată că 
veniturile medii lunare pe gospodărie din 
Regiunea Nord-Est nu au ținut pasul cu 
cele din alte regiuni ale țării l Pagina 2

Ce trebuie să ai în 
vedere înainte de a cere 
un credit la bancă? l 2

Chin Chin. 
Călătorie culinară 
în inima Asiei, la 

Palas Campus 
În prezent, experiența de a lua masa 
în oraș a devenit o incursiune într-o 
cultură, un ritual social și un prilej de a 
descoperi noi universuri culinare l 3
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Persoanele care iau în considerare un 
împrumut sunt sfătuite să se 
gândească bine înainte, să analizeze 
toate costurile și să încerce să 
economisească regulat pentru a-și 
proteja bugetul de eventualele 
dificultăți.  

Experții recomandă ca înainte de a lua un 
credit, oamenii să fie foarte atenți la suma 
împrumutată și la condițiile de rambursare. 
Adrian Asoltanie, trainer și specialist în 
educație financiară, atrage atenția asupra unei 
greșeli comune: „Ca să evite dificultățile, con‑
sumatorii trebuie să abordeze mai prudent 
împrumuturile. Unii intră în bancă și 
întreabă: La salariul meu, cât este suma 
maximă pe care mi‑o acordă banca? Dar nu 
iau în calcul că la acest maxim la care s‑au 
gândit se adaugă cheltuielile cu notarul, cu 
mobilatul, cu renovarea, iar între timp mai 
apar și oscilații de dobândă, de venituri. 
Așadar, maximul nu este sănătos 
niciodată!“, explică Adrian Asoltanie, potrivit 
unui comunicat de presă al Centrului de 
Soluționare Alternativă a Litigiilor în Domeniul 
Bancar (CSALB). 

El recomandă ca rata lunară să nu 
depășească un sfert din veniturile lunare, iar 
valoarea locuinței pe care o persoană 
intenționează să o cumpere să fie aproximativ 
cât venitul pe 4 ani. „La asta se adaugă econ‑
omisirea, care trebuie să devină precum 
spălatul pe dinți. Lipsa economisirii nu se 
vede imediat, ci peste câțiva ani. Dar și 
economisirea trebuie abordată cu o strate‑
gie: obiceiul de a încerca să pui deoparte ce‑
ți rămâne la finalul lunii, nu te ajută prea 
mult“, spune Asoltanie. 

Ce sfaturi oferă directorul  
Unicredit România  

Ana Popescu, director retail Unicredit 
România, menționează că băncile analizează 
cu atenție istoricul de plată și stabilitatea veni‐
turilor clientului. „Un incident de plată din 
prezent poate afecta capacitatea de a lua un 
credit în viitor,“ explică Ana Popescu. 
Directorul Unicredit România sfătuiește consu‐
matorii să verifice toate costurile asociate unui 
credit, inclusiv comisioanele și asigurările, și 

să se informeze despre eventualele beneficii, 
cum ar fi conturile gratuite sau plățile fără 
comisioane. „O bancă se uită la istoricul de 
plată, să nu fi existat incidente în relația cu 
banca, clientul să aibă un venit constant și o 
continuitate a veniturilor și, evident, să aibă 
un grad de îndatorare adecvat. Disciplina 
rambursării împrumuturilor este 
importantă în perspectivă, deoarece un inci‑
dent de plată din prezent poate afecta 
capacitatea de a lua un credit în viitor. 
Acum poate uităm să plătim, avem un credit 
mic de consum, dar asta ne va costa peste 
câțiva ani. (…) Când vor să ia un credit, con‑
sumatorii trebuie să se uite la toate ele‑
mentele care influențează costul de 
finanțare, comisioane, asigurări adiacente. 
În plus, să analizeze facilitățile pe care 
banca le pune la dispoziția consumatorului, 
cum ar fi confortul pentru plăți anticipate și 
posibilitatea ca acestea să se facă online“, 
spune Ana Popescu, potrivit comunicatului de 
presă CSALB. 

Cum te ajută economiile  
să accesezi un credit 

Ionuț Ștefan, conciliator CSALB și consult‐
ant financiar, atrage atenția asupra 
importanței unui plan de rezervă în cazul unor 
situații neprevăzute, precum probleme de 
sănătate sau dificultăți în familie, care pot 
afecta capacitatea de rambursare a creditului. 
„Aceste situații sunt frecvent invocate de 
consumatori în cererile adresate CSALB,“ 
explică el. Consultantul financiar mai arată că 
obiceiul de economisire este văzut de bancă 
drept un semn de responsabilitate financiară. 
„Pentru bancă este relevant și comporta‑
mentul de economisire al clientului, iar 
acesta contribuie la creșterea scorului pen‑
tru accesarea împrumutului. Dacă banca 
vede că omul a pus 10 lei deoparte, se 
gândește că ar putea plăti o rată de 12 lei“, 
afirmă Ionuț Ștefan.  Potrivit datelor transmise 
de CSALB pentru „Ziarul de Iași“, în 2024, până 
în luna octombrie, CSALB a primit 18 cereri de 
la ieșeni care doreau să negocieze cu băncile. 
Dintre acestea, 8 cereri au fost acceptate de 
bănci, iar 7 dintre cazuri s‐au soluționat amia‐
bil, ajungându‐se la o înțelegere, în timp ce un 
caz este în curs de negociere.  CSALB 
intermediază gratuit negocierile dintre consu‐
matori și bănci sau instituțiile financiare 
nebancare (IFN). (Florentina SANDU) 

Ce trebuie să ai 
în vedere înainte 

de a cere un 
credit la bancă? În timp ce în România anului 2024 

s‐a tot vorbit de creșterea salariilor, 
cele mai recente date (provizorii) pub‐
licate de Institutul Național de 
Statistică arată că veniturile medii 
lunare pe gospodărie din Regiunea 
Nord‐Est nu au ținut pasul cu cele din 
alte regiuni ale țării. În trimestrul al 
doilea al acestui an, venitul lunar 
mediu din Iași, Bacău, Botoșani, 
Neamț, Vaslui și Suceava reprezentau 
79% din venitul total pe gospodărie 
din România și erau la jumătate cât cel 
ale bucureștenilor. Acesta procent e în 
scădere față de anul trecut, când în tri‐
mestrul al doilea venitul total mediu 
lunar din Regiunea Nord‐Est era la 
nivelul de 80,1% din venitul total 
lunar mediu pe gospodărie în 
România.  

Venitul total din zona Nord-Est 
este de circa 1.642 de euro 

Mai exact, în perioada mai‐iulie 
2023, moldovenii din Regiunea Nord‐
Est a României aveau un venit total pe 
gospodărie de circa 1.100 euro 
(5.533,94 lei), în timp ce la nivelul 
țării venitul mediu lunar era de aprox‐
imativ 1.380 de euro (6.910), iar în 
București era de aproape 2.000 de 
euro (9852.18 lei). Un an mai târziu, 
în perioada mai‐iulie 2024, aceste 
venituri pe gospodărie au crescut cu 
936,8 lei în regiunea Nord‐Est, cu 
1299,77 lei în România și cu 2.877,25 
lei în București, ajungând la niveluri 
de circa 1.290 euro în Regiunea Nord‐
Est, 1.642 euro în România și 2.545 
euro în București. În medie, de la un 
an la altul, veniturile totale medii 
lunare ale gospodăriilor din România 
au crescut cu aproape 1.300 de lei, 
însă creșterea nu a fost uniformă la 
nivel de regiuni. Față de această 
creștere medie a veniturilor totale 
lunare pe gospodărie înregistrată în 
România, în capitală creșterea a fost 
de 221% (+2.877,25 lei). În  schimb, 
în Regiunea Nord‐Est creșterea cu 
936,80 lei a acestor venituri totale 
medii pe gospodărie a reprezentat 
doar 72% din creșterea medie 
înregistrată la nivelul țării.   

Creșterea neuniformă a veniturilor 
totale pe regiuni a făcut ca veniturile 
totale pe o gospodărie în București‐

Ilfov să fie acum de 155% față de 
media pe țară, în condițiile în care în 
aceeași perioadă a anului trecut erau 
de 143% (+12%). În același timp, 
veniturile totale pe gospodăriile din 
Regiunea Nord‐Est, care erau la 80,1% 
din venitul total mediu lunar pe o 
gospodărie din România, au ajuns în 
acest an la 78,8% (‐1,3%).  

Cum sunt definite veniturile 
Potrivit definiției, „veniturile 

totale reprezintă ansamblul venitu‑
rilor brute formate din veniturile 
bănești, indiferent de sursa de 
proveniență (exclusiv împrumutu‑
rile și creditele luate, sumele retrase 
din depozitele constituite la CEC 
Bank, alte bănci și instituţii simi‑
lare) precum și contravaloarea veni‑
turilor în natură (consumul uman și 
furajer de produse alimentare și 
nealimentare din resursele proprii 
ale gospodăriei, respectiv mărfurile 
și serviciile obținute gratuit sau cu 
reducere de preț de la agenții eco‑
nomici publici și privați) care nu au 
caracter de salariu în natură“. 

În România, din veniturile totale 
medii lunare pe gospodărie, cam două 
treimi reprezintă salariile sau alte 
drepturi salariale. Cele mai mari 
diferențe apar însă în regiunile aflate 
la extreme – cea mai bogată, București 
Ilfov, și cea mai săracă, Regiunea Nord 
Est. În București‐Ilfov, procentul veni‐
turilor obținute din salarii e cel mai 
mare din țară (81%), în timp ce în 
Regiunea Nord Est e cel mai mic (54% 
dintre veniturile totale medii pe 
gospodărie sunt reprezentate de veni‐
turi salariale).  

Salariile reprezintă doar  
53% din veniturile totale 

În veniturile totale de 6.450,74 de 
lei ale gospodăriilor din Regiunea 
Nord‐Est, salariile brute și alte drep‐
turi salariale reprezintă doar 53%, 
pensiile reprezintă 17%, iar contrava‐
loarea consumului din resurse proprii 
reprezintă 11%, restul fiind reprezen‐
tat de alte tipuri de venituri, precum 
cele obținute din agricultură sau din 
vânzarea de active din patrimoniul 
gospodăriei. (Cristina PETRACHE)

Veniturile din județele 
Moldovei sunt la jumătate 
față de cele din București

Firma de construcții Euro Construcții Arhis reprezintă o 
prezență solidă și respectată în industria construcțiilor din 
România. Cu o experiență vastă și o reputație impecabilă în 
domeniu, această companie și-a câștigat locul printre liderii de 
piață datorită calității serviciilor oferite și profesionalismului 
de care dă dovadă în toate proiectele sale. 

Euro Construcții Arhis se remarcă prin abordarea sa atentă și 
personalizată a fiecărui proiect, indiferent de dimensiunea sau 
complexitatea acestuia. Echipa de specialiști a firmei, formată 
din ingineri, arhitecți și constructori experimentați, lucrează 
cu pasiune și dedicare pentru a livra proiecte de construcții de 
înaltă calitate, conforme cu cele mai exigente standarde. 

Prin utilizarea celor mai moderne tehnologii și materiale de 
construcție de calitate superioară, Euro Construcții Arhis 
asigură durabilitatea și siguranța structurilor realizate, ceea 
ce a condus la satisfacția deplină a clienților săi. Fie că este 
vorba de construcții rezidențiale, comerciale sau 
industriale, firma se evidențiază prin atenția la detalii și 
respectarea termenelor stabilite. 

Cu un portofoliu de proiecte finalizate cu succes și cu 
parteneriate solide cu alte companii din domeniu, Euro 
Construcții Arhis continuă să se dezvolte și să se extindă, 
demonstrându-și constant capacitatea de adaptare la cerințele 
pieței și de a oferi soluții inovatoare în domeniul construcțiilor. 

Prin angajamentul său față de calitate, integritate și excelență 
în lucrul său, firma Euro Construcții Arhis rămâne un reper 
important în industria construcțiilor din România și un partener 
de încredere pentru toți cei care își doresc să își transforme 
visurile în realitate prin intermediul unor construcții de 
excepție.

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
CONSTRUCȚII CIVILE ȘI INDUSTRIALE, PARCURI EOLIENE, PANOURI FOTOVOLTAICE

CONSTRUIM PENTRU VIITOR!

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
șoseaua Bucium nr. 13, Iași 
M:  0757 270 270 
      0758 270 270 
T: 0332 410 625 
F: 0332 410 622 
E: euroconstructarhis@yahoo.com
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Un antreprenor ieșean s-a izbit de zidul chinezesc 

Omul de afaceri a 
descris în culori destul 
de sumbre jocurile 
politico-economice 
globale care 
influențează negativ 
industria electronică și 
inclusiv afacerile sale 
din Iași.  

Grupul Electra: De la 
securitate la circuite 

imprimate, într-o piață 
dominată de străini 

Când CEO‐ul fondator al 
grupului de firme Electra 
spune că se simt singuri în 
România, se referă la cele trei 
companii care fac parte acum 
din afacerea amplasată în 
Comuna Miroslava. Actul de 
naștere al Electra SRL datează 
din 1991, compania fiind una 
dintre puținele firme înființate 
în Județul Iași la scurt timp 
Revoluție și care sunt încă 
active. La 17 ani de la 
înființare, din firma mamă s‐au 
mai desprins alte două compa‐
nii  EMS Electra și PCB Electra, 

care la rândul lor mai au puțin 
până la „majorat“.  

„Atunci când spunem 
Electra, nu ne referim numai 
la sisteme de control acces 
pentru clădiri, blocuri de 
locuințe sau instituții, ci sun‑
tem producători de plăci elec‑
tronice pentru diverse firme 
din România și vestul 
Europei. Suntem producători 
de circuite imprimate care se 
utilizează în industria 
electronică. Toate aceste 
activități au fost din 2008 
împărțite pe trei firme. Firma 
mamă ‑  Electra ‑ s‑a divizat 
în trei: Electra SRL a rămas 
cu obiectul principal de activ‑
itate, sisteme de control acces 
pentru clădiri, EMS Electra se 
ocupă cu plăci electronice, 
asamblare de plăci electron‑
ice pentru diverși parteneri, 
cam 60% sunt din Europa de 
vest, iar PCB Electra este 
firma care face acele circuit 
imprimate, acele plăcuțe pe 
care se așază acele compo‑
nente electronice“, explică 
Marian Berdan care spune că 
pe videointerfonie (Electra 
SRL) reprezintă circa 40% 
din grupul Electra, „35% e 
partea de asamblare plăci 
electronice și restul sunt cir‑
cuite imprimate“.  

În 2023, cifra totală de afac‐
eri a Grupului Electra a fost de 
peste 8,3 milioane de euro, iar 
cel mai bine a evoluat compa‐
nia EMS Electra, cea care ofi‐
cial se prezintă ca furnizor de 
servicii integrate de asamblare 
electronică. În timp ce firma 
mamă, Electra SRL, care are ca 
obiect principal de activitate 
„fabricarea produselor elec‐
tronice de larg consum“ și‐a 
menținut cifra de afaceri din 
anul 2022 (16 milioane lei), 
EMS, care activează în 
România sub codul CAEN prin‐
cipal 2611 ‐ Fabricarea suban‐
samblurilor electronice (mod‐
ule), a avut o cifră de afaceri e 
22,7 milioane lei, în creștere cu 
18% față de anul anterior. Iar 
PCB Electra (CAEN 2612 – 
Fabricarea altor componente 
electronice) a avut vânzări de 
aproape trei milioane de lei. 
Iar cea mai mare creştere a 
profitului față de anul anterior 
a fost înregistrată în 2023 tot 
de EMS (+145%)  

Marian Berdan e acționarul 
principal în toate cele trei com‐
panii (64% Electra SRL, 64% în 
PCB Electra și 60% în EMS 
Electra), soția sa, Eugenia 
Berdan deține câte 12% din 
acţiunile companiilor Electra 
SRL și PCB Electra, Ionica Lola 
Iordache e acționarul cu câte 
12% în toate cele trei companii 
din grup, iar Sorin Doru Popa e 
al patrulea acționar persoană 
fizică al afacerilor Grupului 
Electra (cu câte 12% acțiuni în 
Electra SRL și PCB Electra, și 
13% acțiuni în EMS Electra). Pe 
lângă aceștia, EMS Electra are 
și un acționar persoană juridică 
– o companie din Germania, 
Scanfil Electronics GMBH, care 
deține 15% din acțiuni.  

Industriașii români,  
fără sprijin 

guvernamental în 
competiția globală 

„An de an, lună de lună, zi 
de zi, principala barieră este 
faptul că ne simțim singuri 
aici în România, chiar dacă 
este o firmă cu capital 100% 
românesc. N‑am simțit un 
sprijin din partea 

guvernanților. De altfel se 
observă că guvernanții, chiar 
și cu această campanie 
electorală, nu prea vorbește 
lumea de industrie, nu prea 
vorbește lumea de 
agricultură. Absolut toți cei 
care sunt în competiția 
electorală vorbesc despre ce 
o să dea, că o să mărească 
salariul până la 2030, la 
2006 de euro, că pensia o să 
fie atâta. E foarte bine, dar 
întrebarea care vine din 
spate e de unde, fiindcă fir‑
mele românești sunt sufocate 
de toate aceste taxe și impo‑
zite care trebuiesc plătite la 
stat. Asta în timp ce 
multinaționalele beneficiază 
de facilități, iar un angajat 
român într‑o firmă 
românească, aduce aproxi‑
mativ de două până la cinci 
ori mai multe taxe la bugetul 
României decât aduce un 
angajat român la o 
multinațională sau la o firmă 
cu capital străin“, spune 
Berdan.  

Amărăciunea lui Marian 
Berdan, ca producător autoh‐
ton pe o piață dominată de 
companii străine, în special 
chinezești, a fost o temă 
constantă în interviul său. De 
exemplu, spune el, „firmele de 
electronică din România care 
folosesc serviciile și produ‑
sele noastre, ale companiilor 
EMS‑ și PCB‑Electra, sunt, de 
fapt, în proporție din 90%, 
firme ale marilor concerne 
din vestul Europei. Din 
păcate, în România, industria 
electronică este foarte, foarte 
slab reprezentată. Nu sunt 
firme românești în acest 
domeniu de vârf, deși în ziua 
de astăzi fără electronică nu 
se poate face mai nimic. Orice 
obiect, marea majoritate, are 
ceva înăuntru, un chip, o 
mică plăcuță care să aducă 
plus valoare acelui obiect“.  

Iar când fondatorul Electra 
spune că se simt singuri pe 
piața din România, statisticile 
îi dau dreptate. Toate cele trei 
companii își desfășoară activi‐
tatea în piețe cu puțini compe‐
titori în România. În Iași, în 
2023, toate cele trei firme 
Electra s‐au situat pe primul 
loc după cifra de afaceri 

realizată pe obiectele lor prin‐
cipale de activitate. De 
așteptat, în condițiile în care, 
potrivit platformei lege6.ro, în 
domeniul de activitate al com‐
paniei Electra SRL (CAEN 
2640) sunt înregistrate în total 
cinci companii, iar Electra a 
fost singura care a avut vânzări 
anul trecut.  

Concurența e minimă și la 
nivel național ‐ dintr‐o piață cu 
o cifră totală de afaceri de 585 
de milioane de lei în 2023, cinci 
companii din România au reali‐
zat 581 de milioane. Electra 
SRL a fost pe locul al treilea la 
nivel național, după Sennheiser 
Consumer Electronics GMBH 
Wedemark (Germania) (384 
milioane lei) și Renaissance 
Public Service SRL (173,6 mil‐
ioane lei). Aceasta e însă 
competiția pe piața fabricării 
produselor electronice de larg 
consum. Specializată în 
videointerfonie, Electra nu are 
concurență în rândul 
producătorilor din România.  

PCB Electra (CAEN: 2612 ‐ 
Fabricarea altor componente 
electronice), este una dintre 
cele zece companii din iași 
care activează în acest dome‐
niu. Dar șase dintre ele au 
depus bilanțul pe anul 2023, 
iar PCB s‐a plasat în top, cu 
cifra sa de afaceri de 2,9 mil‐
ioane lei. La nivel național, PCB 
Electra a fost pe locul 14  ‐ însă 
și aici piața e împărțită în mai 
multe nișe, ceea ce face ca 
ieșenii să se simtă singuri în 
România și în această firmă.  

EMS Electra (CAEN: 2611 ‐ 
Fabricarea subansamblurilor 
electronice (module)), mai are 
doar alți șase competitori pe 
piața ieșeană, din care numai 
trei au realizat vânzări în 2023 
și au depus bilanțul. Și în acest 
caz, compania fondată de 
Marian Berdan a fost lider în 
Iași. În România, s‐a plasat pe 
locul 28, cu cifra de afaceri de 
22,7 milioane lei. Dintr‐o cifră 
totală de afaceri de aproape 7 
miliarde de lei, cei mai mari 
cinci competitori din această 
piață au realizat mai mult de 
jumătate ‐ iar acești cinci mari 

competitori sunt companii 
deținute de firme din UK, 
Olanda, Austria, Germania și 
Elveția. 

Scăderea  
comenzilor și impactul 

expansiunii Chinei  
„EMS Electra, firma 

noastră din grup, are un aso‑
ciat minoritar din Germania, 
este o firmă mare, un jucător 
important pe piața 
electronică din lume, se 
cheamă Scanfil. Și dacă ei au 
avut creștere anul trecut în 
semestrul întâi, anul acesta 
au cam stagnat. Au stagnat și 
sunt reduceri foarte puter‑
nice din luna mai, la ei au 
scăzut comenzii cu 18% la 
cifra lor de afaceri, înseamnă 
că cifra de afaceri în finalul 
anului va scădea cu 200 de 
milioane de euro. În procente 
înseamnă aproape 20%, pen‑
tru că au aproape un miliard 
de cifră de afacere anuală“, 
calculează Berdan, care se 
teme că și firmele „fiice“ ale 
Grupului Electra ar putea 
suferi din lipsă de comenzi.  

„O altă problemă care se 
suprapune peste aceasta este 
expansiunea Chinei asupra 
piețelor din Europa și 
America. Economia mondială 
este extrem de 
interconectată. Orice criză 
într‑o anumită zonă a econ‑
omiei se simte și în industria 
noastră. (...) 90% din piața 
de sisteme de videointerfonie 
din România e acoperită de 
către Electra. Pentru partea 
de electronică, EMS‑Electra 
este cea mai mare firmă 
românească de electronică 
din România, iar PCB‑Electra 
merge foarte prost acum, din 
cauza concurenței chinezești, 
este infernală concurența 
aia“, mai spune Marian 
Berdan. 

„Va trebui aici (n.r. pentru 
EMS și PCB Electra) să avem 
deja planuri de reorganizare, 
de reorientare, dar cifra de 
afaceri va fi mai mică, deja 

din semestrul al doilea lucru‑
rile nu arată deloc bine. 
Pentru Electra SRL, ca firmă 
furnizoare de echipamente 
de securitate mergem 
binișor. Mergem binișor, va fi 
o creștere față de anul trecut 
în partea asta de securitate, 
cred că o să depășim ceea ce 
am prognozat. Dar asta, 
sigur, prin foarte multă 
muncă și prin introducerea 
de produse noi“.  

Electra, între  
provocările competiției 

globale și ambițiile  
de reindustrializare 

Într‐un peisaj industrial tot 
mai afectat de influența Chinei 
pe piețele din Europa și 
America, Electra, se confruntă 
cu o concurență acerbă. Marian 
Berdan subliniază că prezența 
pe piață a produselor 
chinezești, adesea 
subvenționate de stat, pune 
presiune pe firmele europene, 
iar în anumite cazuri le 
împinge spre limita 
sustenabilității. „Europa este 
invadată de produse 
chinezești subvenționate și 
noi putem să pierdem piață, 
putem să mergem până acolo 
încât să închidem fabricile“, 
spune Berdan, care estimează 
o scădere a cifrei de afaceri în 
industria componentelor elec‐
tronice. Într‐un context euro‐
pean în care producția internă 
de circuite imprimate a fost 
masiv redusă în ultimele dece‐
nii, Electra încearcă să 
găsească soluții pentru a 
reduce dependența de furnizo‐
rii chinezi. „Pe partea de cir‑
cuit imprimat nu mai aveam 
niciun producător până în 
pandemie în Europa. Toate s‑
au închis, o mare greșeală“, 
spune Berdan.  

În prezent, grupul Electra 
explorează opțiuni de finanțare 
din fonduri europene pentru a 
instala echipamente necesare 
producției interne de laminate, 
esențiale pentru circuitele 
imprimate, un material pe care 

în prezent îl importă majoritar 
din China. În ciuda eforturilor 
de relocalizare a producției în 
Europa, Berdan întâmpină 
dificultăți chiar și în procura‐
rea echipamentelor necesare 
pentru fabricarea materialelor. 
Deși ar fi preferat să cumpere 
aceste mașinării din Europa, 
China rămâne principalul 
producător. Însă, când Electra 
a încercat să achiziționeze 
echipamente pentru producția 
locală de laminate, furnizorii 
chinezi au devenit reticenți în 
a colabora, invocând o strate‐
gie națională care prioritizează 
accesul chinez la piețele 
internaționale. 

Viitorul industriei 
electronice europene și 

provocările din teren 
În contextul acestui deze‐

chilibru global, Berdan observă 
că Europa trebuie să își conso‐
lideze propria industrie de 
semiconductori și echipamente 
electronice pentru a reduce 
dependența de importuri. „La 
un moment dat o să depin‑
dem total de China“, 
avertizează Berdan, adăugând 
că eforturile europene de rein‐
dustrializare sunt esențiale 
pentru competitivitatea 
economică și pentru securita‐
tea comunicațiilor electronice.  

„Fiindcă produsele elec‑
tronice sunt foarte impor‑
tante, ele înseamnă 
comunicații pe internet. Nu 
degeaba  avansat China atât 
de mult, prin asta pot să 
urmărești, ca să nu spun să 
spionezi absolut totul în 
Europa. Europenii ăștia, cei 
de la Bruxelles, nu își dau 
seama? „, se întreabă Marian 
Berdan, în timp ce compania sa, 
ca și alte companii din domeniu 
se confruntă cu o dilemă 
strategică: vor reuși oare 
guvernele europene să încura‐
jeze și să susțină cu adevărat o 
revenire a producției locale, 
într‐un context global din ce în 
ce mai dominat de China? 
(Cristina PETRACHE)

„Ne simțim singuri aici, în România“, „nu am simțit sprijin din partea 
guvernanților“, „nici măcar în campania electorală nu mai vorbește nimeni de 
industrie“, „ne simțim sufocați de taxe“ – sunt câteva dintre declarațiile unuia 
dintre industriașii cei mai experimentați din Iași, fondatorul Grupului de firme 

Electra, Marian Berdan, realizate în cadrul unui interviu în studioul „Ziarului de 
Iași“. La finalul unui an dificil, de care antreprenorii români s-au temut, am stat 

de vorbă cu liderul pieței de videointerfoane și sisteme de control acces din 
România despre actualul context economic din țară și din lume. 

Marian Berdan, fondator și CEO Grupul de Firme Electra

Grupul de firme Electra a înregistrat în 2023 o cifră totală de afaceri de 41,7 milioane lei  
și profit de 2,3 milioane lei, cu un efectiv al angajaţilor de 126 persoane

În prezent, experiența de a 
lua masa în oraș a devenit o 
incursiune într‐o cultură, un 
ritual social și un prilej de a 
descoperi noi universuri culi‐
nare. Un concept inovator în 
acest sens, adus de către 
Palas Campus în Iași, este 
Chin Chin. Care oferă publicu‐
lui din Iași nu doar mâncare 
asiatică, ci o adevărată 
experiență de explorare a 
Asiei de Est.  

Un concept unic – 
arhitectura și decorul ce 

îmbină tradiția cu 
modernitatea 

Restaurantul Chin Chin 
este o veritabilă bijuterie cu‐
linară situată în Palas Cam‐
pus, complex localizat pe 
strada Sf. Andrei, la 5 minute 

de ansamblul Palas. Inspirat 
de atmosfera vibrantă și de 
designul inovator al locațiilor 
din Japonia, Chin Chin este 
mai mult decât un restaurant, 
este o celebrare a diversității 
culinare. „Restaurantul nos‑
tru asiatic nu este doar des‑
pre Japonia — Chin Chin 
celebrează aromele întregii 
Asii de Est, incluzând Japo‑
nia, China, Vietnam și Thai‑
landa. Conceptul a fost să 
reunim bucătăriile bogate 
și diverse din această re‑
giune. Chin Chin nu este 
doar la Iași, avem locații și 
în alte orașe și țări. Am 
dorit să arătăm cât de fasci‑
nantă și variată este 
această bucătărie“, a decla‐
rat Mike Alnabelsi, fondatorul 
Chin Chin. 

Această pasiune pentru 
cultura asiatică este evidentă 
nu doar în meniu, ci și în de‐

taliile de design ale restau‐
rantului, care au fost realizate 
împreună cu o echipă de 
arhitecți renumiți. „Am cola‑
borat cu firma de arhitec‑
tură WOW PROJECT, cu care 
lucrăm de mulți ani. Sunt 
extrem de talentați și au 
realizat proiecte impresio‑
nante la nivel internațional, 
inclusiv pe piețe importante 
precum Emiratele Arabe 
Unite și SUA. Abordarea lor 
unică asupra fiecărui deta‑
liu, în special în designul de 
restaurant, ne‑a fost de 
mare ajutor datorită vastu‑
lui lor bagaj de experiență“, 
a spus Mike Alnabelsi. 

Fondatorul descrie atenția 
acordată detaliilor, spunând 
că: „una dintre atracțiile 
locației noastre din Iași este 
copacul de sakura amplasat 
în mijlocul restaurantului, 
care aduce un impact vizual 

deosebit și o notă specială 
atmosferei. Acest element 
face ca locația noastră din 
Iași să fie unică, având fie‑
care locație Chin Chin pro‑
pria sa semnătură în 
design. De asemenea, avem 
un bar special conceput și o 
bucătărie deschisă, unde 
clienții pot vedea cum se 
pregătesc preparatele, ofe‑
rind un sentiment de 
transparență și încredere“. 

Meniul – o călătorie 
culinară prin Asia 

Oricine deschide un meniu 
Chin Chin descoperă o incur‐
siune în diversele arome și 
tehnici culinare asiatice, 
acesta având preparate ce îm‐
bină simplitatea ingrediente‐
lor proaspete cu 
complexitatea gusturilor spe‐

cifice. „Avem multe prepa‑
rate îndrăgite, dar printre 
favorite se numără noodles 
și orezul cu pui, puiul în sos 
dulce‑acrișor și noile bur‑
geri de sushi. Rulourile 
noastre speciale și desertul 
«lapte prăjit» sunt, de ase‑
menea, foarte populare“, ex‐
plică fondatorul. 

Clienții ieșeni au arătat o 
preferință deosebită pentru 
preparatele clasice reinter‐
pretate, cum ar fi ramen‐ul 
tradițional japonez, 
pachețelele de primăvară cro‐
cante și sushi‐ul preparat la 
perfecție. Mike Alnabelsi, ne 
dezvăluie că: „introducem 
periodic preparate noi. De 
exemplu, săptămâna vii‑
toare lansăm un meniu spe‑
cial vietnamez. După aceea, 
vom avea preparate spe‑
ciale pentru Anul Nou Japo‑
nez. Suntem mereu atenți la 

tendințe pentru a oferi cele 
mai bune experiențe 
clienților noștri din Iași.“ 

Cum a fost primit  
de public restaurantul 

Chin Chin? 
Comunitatea din Iași a pri‐

mit cu entuziasm acest con‐
cept de restaurant, arătând 
un interes deosebit pentru 
bucătăria asiatică. Feedback‐
ul primit de la clienți a avut 
un rol important în rafinarea 
conceptului și îmbunătățirea 
continuă a experienței oferite 
la Chin Chin. „La început, am 
primit atât feedback pozitiv, 
cât și sugestii constructive, 
dar am luat fiecare comen‑
tariu în serios. Am făcut 
schimbări importante ba‑
zate pe feedback, mai ales 
că este primul nostru res‑

taurant în Iași. Avem mai 
multe canale prin care 
strângem opinii, iar mana‑
gerul și bucătarul nostru 
caută activ părerea 
clienților pentru a face 
îmbunătățirile necesare.“ 

Restaurantul concept – 
viitorul în HORECA? 
Pe lângă acest proiect, 

compania fondatoare are pla‐
nuri mari pentru viitor. 
„Compania noastră, G‑
Group, este mai mult decât 
un simplu restaurant sau 
un singur concept. Obiecti‑
vul nostru este să aducem 
bucătării diverse din toate 
colțurile lumii pentru 
clienții noștri. Am deschis 
deja un nou restaurant ita‑
lian, LiLu, lângă Chin Chin. 
Urmează și alte surprize 

pentru Iași, iar Chin Chin se 
va extinde în toată România 
– unele proiecte sunt deja în 
construcție“, ne împărtășește 
Mike Alnabelsi. 

Fondatorul Chin Chin con‐
sideră că restaurantele con‐
cept, care combină 
elementele de fast food cu 
experiențele de dining 
tradițional, reprezintă o 
tendință în creștere în indus‐
tria HORECA, fiind de părere 
că: „viitorul va consta într‑o 
combinație între fast food și 
dining tradițional – să‑i 
spunem fast dining. Oame‑
nii iau masa în oraș din ce 
în ce mai des, iar ieșitul la 
restaurant devine o obișnu ‑
ință zilnică. Conceptul vii‑
torului se va concentra pe 
oferirea unui serviciu rapid, 
la un preț accesibil și într‑o 
atmosferă deosebită.“

Chin Chin. Călătorie culinară în inima Asiei, la Palas Campus
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 Un fotoliu pepit, dintr‐un 
material care părea realizat 
dintr‐un plastic în care 
fuseseră turnați „fulgi 
colorați”, creând un aspect 
pepit, atractiv, te făcea să 
întorci capul, să te apropii și să 
ceri detalii. Se întâmpla recent, 
pe 2 octombrie, la conferința 
“Building our Sustainable 
Future ‐ Soluții Sustenabile 
pentru mediul construit”. 
Evenimentul, organizat de 
Asociația Română pentru 
Dezvoltare Locală Durabilă 
(ARDLD) și Departamentul 
pentru Dezvoltare Durabilă al 
Guvernului României, a reunit 
specialiști din diverse domenii 
pentru a discuta modalități de 
a face mediul construit mai 
eficient și prietenos cu mediul. 
Iar fotoliul propus de ing. 
Eugen Ailenei, cercetător la 
Facultatea de Design 

Industrial și Managementul 
Afacerilor din cadrul TUIASI e 
un prototip, un exemplu a ceea 
ce se poate realiza din materi‐
alele textile reciclate.  

„Am plecat, cu ideea asta, 
de la experiența de peste 10 
ani pe care o am în domeniul 
textil. La un moment dat, am 
activat și într‑o firmă care se 
ocupa cu reciclarea, cu recu‑
perarea fibrelor celulozice 
din deșeurile pre‑consum, din 
care se realiza vata hidrofilă. 
Dar în urma procesului de 
sortare rămâneau zeci de 
tone de deșeuri. În general, 
problema deșeului textil este 
că nu prea este sortat. Cam 
30% din cantitatea de textile 
care ajunge în camera de 
croi, în faza de croire, devine 
deșeul pre‑consum. 
Cantitățile sunt mari”, spune 
Eugen Ailenei, așezat comod 

în fotoliul său realizat din 21 
de kilograme de textile tocate, 
termo‐presate și aduse la 
forma dorită cu o imprimantă 
3D. 

Fondator și unic acționar  
al unui start-up de profil 

Ing. Eugen Ailenei este fon‐
dator și unic acționar al SC 
FRC‐ReCoTex SRL, un start‐up 
care își propune să aducă pe 
piață materiale inovative. Iar 
propunerea sa a făcut obiectul 
unei teze de doctorat 
(„Valorificarea deșeurilor tex‐
tile complexe în materiale 
compozite utilizate în 
construcții”) și s‐a concretizat 
printr‐un brevet de invenție 
obținut de Universitatea 
Tehnică Gheorghe Asachi din 
Iași (TU Iași).  

Cea mai sustenabilă soluție 
de a utiliza textilele nu e reci‐
clarea, ci reutilizarea lor, spune 
cercetătorul. În standul TU Iași 
de la intrarea în Sala 
Voievozilor de la Palatul 
Culturii, acolo unde a avut loc 
conferința despre viitorul sus‐
tenabil al României, mai sunt și 
alte exemple de utilizare a 
materialului propus de 
cercetătorul universității 
tehnice: câteva plante de un 
verde intens dau culoare griu‐
lui din hol ‐ cutiile în care sunt 
plantate pot fi utilizate ca mod‐
ule pentru acoperișuri verzi. 
Însă plăcile obținute din textile 
tocate sunt la fel, dacă nu mai 
solide decât materiale precum 
OBS‐ul, PAL‐ul sau rigips‐ul, 
așa că își pot găsi ușor utilita‐
tea atât în industria mobilei, 
cât și în construcții. Și asta cu 
costuri mult mai mici, pledează 
Ailenei, în condițiile în care 
România are cea mai mică rată 
de refolosire a materialelor 
textile din Europa, de 1%, în 
timp ce la nivel european 
atenția devine tot mai ascuțit 
îndreptată spre sustenabilitate.  

„Ieșim sub prețul OSB-
ului, cu mult sub prețul 

PAL-ului” 
„De la 1 ianuarie, probabil 

mă veți plăti să vin să vă iau 
hainele vechi. Da, e mai ieftin. 
Și Primăria va trebui să 
găsească o soluție pentru 
reciclarea textilelor. Oricum, 
în momentul de față e foarte 
scump să duci către groapa 
de gunoi un deșeu textil. Toți 
caută soluții să facă ceva cu 
el, și, în plus, directivele ne 
îndreaptă să găsim soluții. Ca 
un calcul economic, ieșim sub 
prețul OSB‑ului, cu mult sub 
prețul PAL‑ului. Gândiți‑vă, 
dacă pot să 3D‑formez un 
mobilier, elimin o grămadă 
de operațiuni pe care ar tre‑
bui să le fac dacă aș face, de 
exemplu, un fotoliu ca acesta 

dintr‑un material 
convențional: ar trebui să tai 
diferite forme, să le îmbin, 
înseamnă manoperă, 
înseamnă multe subansam‑
ble cu care să le prinzi, 
înseamnă timp pierdut, 
oameni mulți... Aici ai o 
termo‑presă, vii cu o placă 
2D, ai reîncălzit‑o și ai for‑
mat‑o”, explică Eugen Ailenei. 

În ce mă privește, a fost 
dragoste la prima vedere pen‐
tru fotoliul din holul Palatului 
Culturii. Și nu m‐ar mira dacă 
cineva și‐ar decora pereții cu 
bucăți din materialul din care e 
realizat scaunul, în loc de tab‐
louri, ca elemente de design. 
Însă, teza de doctorat a 
cercetătorului ieșean s‐a con‐
centrat în mare parte pe 
comparația dintre materialul 
realizat de el și OBS (un deri‐
vat de lemn cu rol 
multifuncțional, realizat prin 
lipirea așchiilor care au forme 
și dimensiuni diferite).  

„Eu am plecat de la ideea 
inițială de a înlocui OSB‐ul, 
care are un compus, o rășină 
fenolică ce emană mult timp 
niște gaze care nu sunt tocmai 
prietenoase. Sunt plăcile acelea 
aglomerate. Ei bine, materialul 
realizat de mine are calități 
comparabile cu cele ale OSB‐
ului și chiar are proprietăți mai 
bune. Ce are în plus acest 
material este faptul că e hidro‐
fob. Deci apa nu trece prin 
placa asta, datorită compoziției 
ei, având un polimer termo‐
plast, care este hidrofob, având 
poliesterul în proporție mare, 
nu lasă să treacă apa. De asta 
am dezvoltat și soluția de cutie 
pentru acoperișuri verzi”, 
spune antreprenorul. 

Și-a construit singur o 
termo-presă 

Fotoliul expus nu e însă de 
vânzare. E plimbat prin 
expoziții, doar ca să facă poftă 
unor posibili clienți, mi‐am zis 
cu amărăciune. De fapt, e 

expus pentru a atrage 
potențiali investitori care ar 
putea satisface dorința unor 
clienți (ca mine), care visează 
la mobilă ușoară, frumoasă, 
sustenabilă și, dacă se poate, și 
mai ieftină.  

„Eu nu vă pot spune în 
momentul de față cât va 
ajunge acest fotoliu. Vă pot 
spune cu cât pot să scot un 
metru pătrat de placă de 
genul ăsta, explică inven‑
tatorul. Fotoliul e deja un 
update la o placă plană. Dacă 
un obiect este un obiect de 
serie, are un preț mai mic, 
dacă este un semi‑unicat sau 
o serie restrânsă, clar că 
prețul e undeva mai mare, 
pentru că această formă tre‑
buie să o realizezi într‑o 
matriță. Iar matrița 
respectivă presupune un alu‑
miniu, presupune o presă de 
forță, presupune un cuptor 
de încălzire, de preîncălzire 
și de preformare. Pot să vă 
spun însă că suntem sub 
prețurile OSB‑ului, PAL‑ului și 
chiar al rigipsului. Un investi‑
tor ne‑ar ajuta să 
achiziționăm utilajele care ar 
permite prelucrarea la scară 
largă a produselor din textile 
reciclate”. 

Pentru a realiza cercetările 
pentru teza de doctorat, 
Ailenei și‐a construit singur o 
termo‐presă, care îi permite 
însă să realizeze fragmente de 
30‐40 de centimetri lungime si 
cam de 10‐15 cm lățime. 
Pentru a realiza produsele pro‐
totip, a apelat la ajutorul altor 
companii, din alte industrii.  

Ca să testez rezistența 
fotoliului, am fost invitată 

să sar pe el 
„Frumusețea soluției mele 

este că e foarte simplă. Un 
lucru simplu, o soluție 
simplă, un flux tehnologic cât 
se poate de scurt, cât se poate 
de puțin energofag, pentru că 
defibrarea este o operație 
energofagă. Ori, în momentul 
în care încerci să defibrezi 
ceva, înseamnă kilowați pe 
oră cu o mașină de defibrat. 
În schimb, eu am o ghilotină, 
am tăiat resturile textile, le‑
am termo‑presat și am scos 
un produs. Produsul ăsta 2D, 
spune Ailenei în timp ce 
arată spre o placă realizată 
din resturi textile, de 7‑8 mm 
grosime, pot să‑l fac și 3D. 
Pot să‑l înglobez în mobilă, în 
mobilă 3D formată, în 
acoperișuri, în case”.  

Ca să testez rezistența foto‐
liului, am fost invitată să sar pe 
el (ceea ce nu am făcut). Însă 
cercetătorul dă asigurări că nu 
se va rupe, pentru că are o 
elasticitate mai bună decât un 
material realizat din lemn. 
„Pentru că este elastic, prin 
natura polimerului, îi per‑
mite absorbția șocului, îi per‑
mite să suporte o greutate 
mai mare prin diferite 
manevre de 3D‑formare, prin 
formare de canturi putem să 
îl rigidizăm. Un OSB, de 
exemplu, este mai rigid decât 
materialul meu. Dar nimic nu 
mă împiedică să execut niște 
striații care să‑i crească 

rigiditatea pe direcția pe 
care o doresc. Deci din 
materialul ăsta se poate face 
mobilă, poate fi utilizat pen‑
tru construcții ‑ eu am reali‑
zat o căsuță ‑ se pot realiza și 
plăci decorative. Prin sortare 
pe culoare noi putem să 
facem orice. Materialul poate 
fi placat, poate fi vopsit, nu 
are limite, doar imaginația 
noastră este limitată”, mai 
spune Eugen Ailenei.  

Cum își vede viitorul? 
În ce privește viitorul star‐

tup‐ului ReCoTex, Ailenei 
spune că „partea de cercetare 
este oarecum închisă și s‐a 
concretizat printr‐un brevet la 
nivel european care are acope‐
rire pe Franța, Germania, 
Irlanda și România, care e pro‐
prietatea Universității Tehnice. 
În momentul în care voi avea 
niște utilaje, poți să cesionez o 
parte din aceste drepturi. 
Brevetul ne protejează ca alt‐
cineva să nu mai folosească 
acest mod de realizare pe teri‐
toriul României, Franţei, 
Germaniei, Irlandei. Acum sun‐
tem în faza de identificare a 
produsului ideal, care ar avea 
valoarea adăugată cea mai 
mare și care ar putea intra pe 
piață foarte ușor, urmată de 
agrementare, pentru că trebuie 
să dai un certificat de confor‐
mitate la produsul respectiv. 
După care, în funcție de succe‐
sul pe care îl va înregistra pro‐
dusul, va avea o finalitate 
fericită sau nefericită”. 
(Cristina PETRACHE)

Mobilierul viitorului - Invenția inedită a unui ieșean
V-ați gândit vreodată că hainele vechi, uzate, îngrămădite în sacoșe care așteaptă să fie duse la unul din 
puținele containere destinate deșeurilor textile din oraș s-ar putea reîntoarce în casele noastre sub formă 

de mobilă? Un cercetător ieșean nu doar că s-a gândit la această idee, dar a și realizat un fotoliu din 
deșeuri textile tocate, presate și modulate, și ajutorul tehnologiei 3D în forma dorită. Mai rezistent decât o 
piesă de mobilier realizată din PAL sau OSB, fotoliul a necesitat înglobarea a 21 de kilograme de resturi 

de material textil. Însă, spune Eugen Ailenei, deșeurile textile prelucrate prin metoda sa se pot transforma 
și în materiale pentru construcții sau pot fi utilizate în crearea de module pentru acoperișuri verzi. Doar un 

investitor mai lipsește pentru ca ideea sa, deja brevetată, să poată fi utilizată pe scară largă.

Eugen Ailenei, cercetător în cadrul TUIASI
Fotoliul este realizat din materialul realizat 

de către inginerul Eugen Ailenei

Creșterea populației glob‐
ale, asociată cu o explozie în 
ultimii ani a industriei fast‐
fashion, a dus la apariția unor 
cantități uriașe de deșeuri 
textile. Așa că materia primă 
utilizată de ReCoTex este din 
belșug, mai aduce Ailenei un 
argument care ar putea con‐
vinge un posibil investitor cu 
viziune să susțină afacerea sa 
cu materiale inovatoare.  

„Acum să zicem că fast 
fashion‑ul a mai scăzut în 
intensitate, după campani‑
ile astea de sustenabilitate 
și ecologie și dezvoltare 
durabilă, dar tot există o 
problemă. Traseul clasic 
pentru reciclarea textilelor 
este defibrarea. Luăm 
aceste deșeuri, le defibrăm 

și recuperăm fibra din ele. 
Dacă e doar bumbac, e o 
problemă, de asta îi punem 
și poliester, să fie mai 
rezistent, să nu se deform‑
eze. Îi punem și elastan, să 
fie mai strâns pe corp. Deci 
el e o multitudine de fibre, 
încorporează ca să aibă 
caracteristicele care le 
dorim. Dar vedeți că luați 
tricoul și după două 
purtări prinde scame, pee‑
ling se cheamă ăla. 
Peelingul ăla vine din ce? 
De la fibra scurtă, care este 
fibra reciclată. Fibra aia nu 
rămâne la lungimea ideală 
de filare. Devine din ce în 
ce mai scurtă. Oricum tre‑
buie să adaugi o fibră de 
legătură ca să realizezi un 

fir cât de cât. Dar niciun 
filator ‑ eu sunt filator la 
origine ‑ nu vrea să lucreze 
cu fibra regenerată, 
reciclată, cel puțin 
mecanic. Pentru că e scurtă 
și e greu de controlat în tot 
procesul. Atunci, simplu, 
mi‑am zis, o tăiem, o 
amestecăm cu un polimer 
termoplast, pe care îl 
găsim tot în industria 
textilă, o termo‑presăm și 
putem să facem diverse 
lucruri: am realizat și o 
căsuță. Am realizat o 
formă 3D, el fiind termo‑
format, toată frumusețea 
soluției este că o putem 
toca și să o reformăm din 
nou, pentru că suportă mai 
multe cicluri de reciclare”.  

Materia primă - deșeul 
textil - este din belșug
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Profesorul Daniel Dăianu, 
care nu este citit pe cât 
merita de cititorii ZF – ce‐i 
drept publica puțin aici, mult 
mai puțin decât Adrian 
Vasilescu, altul citit prea 
puțin – este un optimist incu‐
rabil dacă crede ca politicie‐
nii iubitori de natură de la 
Bruxelles sunt capabili să 
scoată Uniunea din impas.  

Șefii de la Bruxelles, în loc 
sa reindustrializeze econ‐
omia continentului pentru a 
închide prăpastia față de 
celelalte țări super‐indus‐
trializate, croșetează direc‐
tive de mediu. Bune intenții, 
nimic de spus. Dar atunci 
când în super‐industrializa‐
tele și super‐populatele SUA, 
China, India, Rusia, Turcia și 
Asia Emergentă regii sunt 
gazul, petrolul și cărbunele, 
extrem de ieftine și disponi‐
bile în permanență, cum să 
aștepți să ai o economie 
competitivă dacă îi dai 
înainte cu CSRD, CSRDD și, 
nou intrata vârf de gama, 
UWWTD, varianta 2024? 

Primul strigăt de ajutor al 
industriașilor europeni a fost 
in 2017, când 125 de 
asociații reunite într‐o 
singură voce cereau un plan 
ambițios de reindustrializare 
a continentului. Din păcate 
însă, lucrurile s‐au agravat, 
au urmat criză după criză, 
pandemia, criza energetica, 
inflația, războiul. Și, în sfârșit, 
anul acesta, după al doilea 
strigat de ajutor, declarația 
de la Anvers a celor 75 de 
asociații industriale din 20 de 
sectoare strategice, care au 
cerut un pact european 
industrial, a fost scos din 
mânecă Mario Draghi care 
vorbește pe 500 de pagini și 
800 miliarde de Euro despre 
reindustrializarea Uniunii. 

Și s‐a pus un pic pe linie 
moartă Green Deal‐ul. 

Așadar, au trecut șapte ani 
bătuți pe muchie pentru pol‐

iticienii de la Bruxelles (cei 
de la București nu s‐au prins 
deocamdată....) ca să te prinzi 
că inovarea în Europa nu este 
superioară celei din America 
sau Asia, că nu te poți baza 
pe soare, vânt și apă, că mulți 
coloși europeni sunt 
cumpărați de companii din 
afara continentului de unde 
vin și marile investiții indus‐
triale, că depinzi de resursele 
naturale și lanțurile de apro‐
vizionare ale altora și că nu 
faci fată produselor ieftine 
care te invadează. 

Că economia Europei este 
la pământ. Și voi care 
credeați că România are pol‐
iticieni incompetenți..... 

Domnule Profesor Daniel 
Dăianu, am un ghid de sus‐
tenabilitate de 148 de pagini 
care îmi spune ce să fac pen‐
tru a mă conforma cu CSRD și 
CSRDD. În loc să fabric medi‐
camente, pentru că tocmai 
am aflat la televizor că 
prezidențialii au declarat 
industria farmaceutică drept 
domeniu strategic în 
România (nu am găsit nimic 
concret despre asta în pro‐
gramele de guvernare, în 
fine....) stau cu consultanți și 
colegi în ședințe intermina‐
bile să vedem pașii de par‐

curs pentru a ne conforma cu 
directivele. Cine va câștiga? 
Natura? Suntem dependenți 
de combustibilii de ruși și de 
chimie de chinezi și indieni, 
pe lanțuri de aprovizionare 
lungi, scumpe și fragile. Cui îi 
va mai pasa de natură? Nu. 
Câștiga lobbiștii, consultanții, 
auditorii, furnizorii de 
aplicații și echipamente 
(probabil fabricate în China) 
care, mânați de câștiguri ime‐
diate, forțează industria să se 
conformeze. Și, desigur, 
câștigă super‐industrializa‐
tele și super‐populatele SUA, 
China, India, Rusia, Turcia și 
Asia Emergentă care nu își 
bat capul cu CSRD și CSRDD. 

Iar in ceea ce privește nou 
intrata vârf de gamă, 
UWWTD, varianta 2024, efec‐
tul acesteia, Domnule 
Profesor Daniel Dăianu, daca 
se va forța aplicarea ei, este 
ca veți găsi în farmacii doar 
paracetamol fabricat în India 
și în supermarket doar gel de 
duș fabricat în China. 

Așadar, nici o șansă ca 
Uniunea sa iasă vreodată din 
impas. În schimb, în 2050, 
vom respira un aer extrem de 
sănătos. l 

Text preluat din  
Ziarul Financiar

Cumpărătorii de 
apartamente Nordis se 
confruntă în prezent cu 
o situație juridică dificilă, 
având în vedere intrarea 
în procedura insolvenței 
a dezvoltatorului 
imobiliar. Dezvoltatorul 
imobiliar aflat în 
insolvență este supus 
unui proces în care 
administratorul judiciar 
devine responsabil 
pentru gestionarea 
activelor și datoriilor 
firmei. 

În acest context, 
cumpărătorii de apartamente 
Nordis se pot confrunta cu 
întârzieri semnificative în liv‐
rarea apartamentelor, iar ris‐
curile de pierdere a avansu‐
rilor plătite sau imposibilita‐
tea de a finaliza tranzacțiile 
sunt iminente. De asemenea, 
procedura insolvenței poate 
afecta stabilitatea financiară 
a dezvoltatorului imobiliar 
Nordis și poate implica 
modificări ale termenilor 
inițiali ai promisiunilor de 
vânzare cumpărare, respec‐
tiv ai contractelor de vân‐
zare. In astfel de cazuri, legea 
oferă anumite soluții juridice 
care pot ajuta cumpărătorii 
de apartamente Nordis să își 
protejeze drepturile și 
investițiile făcute.  

Protecția conferită de 
prevederile articolului 

131 din legea 85 
insolvență 

Articolul 131 din legea 85 
insolvență, prevede că 
obligațiile rezultând dintr‐o 
promisiune de vânzare 
(antecontract de vanzare) cu 
dată certă, anterioară des‐
chiderii procedurii 
insolvenței, în care promiten‐
tul‐vânzător intră în 
procedură, vor fi executate 
de către administratorul 
judiciar la cererea promiten‐
tului‐cumpărător, dacă sunt 
îndeplinite o serie de 

condiții, precum: prețul con‐
tractual a fost achitat inte‐
gral sau poate fi achitat la 
data cererii, iar bunul se află 
în posesia promitentului 
cumpărător; prețul nu este 
inferior valorii de piață a 
bunului, bunul nu are o 
importanță determinantă 
pentru reușita unui plan de 
reorganizare, iar în cazul 
imobilelor, promisiunile sunt 
notate în Cartea funciară. 

Conform acestui articol, 
dacă dezvoltatorul imobiliar 
este în insolvență, adminis‐
tratorul judiciar poate 
executa promisiunea de vân‐
zare (antecontract de van‐
zare) doar dacă sunt înde‐
plinite anumite condiții.  

Protejarea dreptului de 
proprietate și a drepturilor 
cumpărătorilor este esențial 
pentru cumpărători, mai ales 
atunci când dezvoltatorul 
este în procedură de 
insolvență. Unul dintre cele 
mai importante instrumente 
legale este înregistrarea 
promisiunii de vânzare în 
Cartea Funciară, care conferă 
promitentului ‐ cumpărător 
un drept real asupra imobi‐
lului. În raport cu prevede‐
rile art. 2386 lit. c) din NCC  
ce reglementează dreptul de 
ipotecă legală pe care îl 
dobândește promitentul 
achizitor pentru neexecuta‐
rea promisiunii de a con‐
tracta având ca obiect un 
imobil înscris în cartea 
funciară, asupra imobilului 
respectiv, pentru restituirea 
sumelor plătite în contul 
acestuia, intabularea dreptu‐
lui de ipotecă  legală  în car‐
tea funciară  oferă  promiten‐
tului‐ achizitor o garanție 
reală suplimentară, că  își va 
recupera suma de bani 
achitată, în ipoteza în care, 
din culpa sau datorită refu‐
zului promitentului‐vânzător, 
promisiunea de 
vânzare‐cumpărare nu se 
mai materializează într‐un 
contract definitiv. Această 
măsură este importantă, 
întrucât chiar și în cazul în 
care dezvoltatorul intră în 
procedura insolvenței, 
cumpărătorul poate solicita 
executarea contractului de 
vânzare.  

Un alt aspect semnificativ 
este punerea în posesie a 
promitentului‐cumpărător, 
care poate solicita acest 
lucru în conformitate cu 
condițiile legale, dacă toate 
cerințele pentru încheierea 
vânzării au fost îndeplinite. 
Un avocat cu experiență va 
asista cumpărătorul pentru a 
se asigura că promisiunea de 
vânzare (antecontract de 
vanzare) este înregistrată 
corespunzător și că dreptul 
de proprietate este protejat, 
chiar și în fața creditorilor 
dezvoltatorului. 

Un act de procedură 
important în insolvență îl 
reprezintă declarația de 
creanță. Cei care au încheiat 
un antecontract de vânzare 
trebuie să depună o 
declarație de creanță pentru 
a se înscrie la masa credală 
în procedura insolvenței. 
Declarația de creanță este 
absolut necesară pentru a 
asigura recunoașterea drep‐
turilor în cadrul procedurii 
de insolvență. Prin depune‐
rea declarației de creanță, 
promitenții cumpărători / 
cumpărătorii de apartamente 
Nordis își securizează locul 
în tabelul definitiv al 
creanțelor creditorilor pen‐

tru a beneficia de sumele 
rezultate din vânzarea 
activelor dezvoltatorului.  

Rolul unui avocat la 
încheierea unui 

antecontract de vânzare 
„Declarația de creanță 

este actul procedural care 
permite creditorilor să‑și 
protejeze drepturile și 
interesele în insolvență. 
Într‑un astfel de context, 
respectarea termenelor și 
procedurilor este nu doar o 
obligație legală, ci un pilon 
care asigură transparența 
și corectitudinea tratamen‑
tului tuturor părților impli‑
cate“ a declarat Avocatul 
Senior specializat în 
Insolvență și Restructurare 
din cadrul Societății 
românești de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații, 
dr. Nicoleta Năstasie. 

„Cumpărătorii de apar‑
tamente Nordis se 
confruntă cu o situație 
juridică complexă, însă 
legea oferă soluții clare 
pentru protejarea drepturi‑
lor lor. Este important ca 
aceștia să consulte în timp 
util un avocat specializat în 

insolvență, care să ofere 
asistență juridică de spe‑
cialitate pentru recuper‑
area creanțelor, minimi‑
zând riscurile asociate cu 
procedura insolvenței“, a 
declarat Avocatul 
Coordonator al Societății 
românești de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații, 
Dr. Radu Pavel. 

Asistența juridică a unui 
avocat imobiliare este 
esențială în procesul de 
încheiere a unui antecontract 
de vânzare. Un avocat 
redactează și negociază clau‐
zele contractuale și verifică 
documentele ce stau la baza 
tranzacției, cum ar fi actele 
de proprietate, eventualele 
sarcini sau ipoteci și 
analizează situația juridică a 
acestuia pentru a preveni 
orice problemă care ar putea 
afecta validitatea transferului 
de proprietate. În plus, un 
avocat litigii poate interme‐
dia negocierea termenilor 
între vânzător și cumpărător, 
astfel încât riscurile unui 
eventual litigiu să fie 
înlăturate. l 

Articol realizat de  
Casa de avocatură Pavel, 

Mărgărit și Asociații

Alternative legale pentru 
cumpărătorii de apartamente Nordis

După o perioadă în care comerțul 
online a fost una dintre alegerile pre‐
dominante ale consumatorilor, studi‐
ile recente arată că din ce în ce mai 
mulți clienți revin în locațiile fizice și 
pun mai mult accent pe experiența 
directă din magazine, unde pot să 
vadă și să testeze produsele înainte 
de a le achiziționa. Această tendință 
se observă și în Iași, unde, conform 
datelor de trafic, Palas rămâne în 
continuare o atracție regională, care 
răspunde la nevoile clienților, oferind 
un mediu plăcut ce integrează shop‐
ping‐ul cu o atmosferă relaxantă și 
experiențe diverse. 

Conform unei analize realizate de 
Brand Management, în România sunt 
peste 50 de mall‐uri, iar dintre acestea 

doar 10 atrag lunar peste un milion de 
vizite, Palas Iași fiind al treilea cel mai 
vizitat proiect la nivel național. Anul 
trecut, ansamblul mixed‐use a înregis‐
trat un record: 22 de milioane de viz‐
ite, cu o medie zilnică de aproximativ 
60.000. Proiectul din centrul Iașului 
atrage public din regiune, din județele 
învecinate, dar și din Republica 
Moldova. În mod firesc, aceste vizite 
se reflectă în rezultate foarte bune, 
Palas situându‐se în  topul celor mai 
performante proiecte din România, 
concurând de la egal la egal cu marile 
mall‐uri din București, conform anali‐
zei realizate de Profit.ro. „Avem o 
creștere de 3% a indicatorului de 
trafic în S1, după ce în 2023 
depășisem 2019, un an reper pre‑

pandemic. E un apetit în creștere 
pentru socializare, pentru eveni‑
mente, este un mix de experiențe. 
Depășim sfera mallului clasic. Avem 
o nouă direcție în companie, de a 
aduce în proiecte experiențe de 
entertainment și edutainment“, au 
transmis reprezentanții IULIUS în ca ‐
drul unei conferințe de retail, la înce‐
putul lunii octombrie 2024, referindu‐
se la rezultatele tuturor centrelor 
comerciale dezvoltate în țară.  

Zona de retail a proiectului Palas, 
cu peste 270 de magazine, majorita‐
tea branduri internaționale și națio ‐
nale, este completată de un parc de 
peste 5 hectare, cu atracții pentru co ‐
pii, restaurante și cafenele tematice, 
food court cu peste 20 de retaileri, 

centru de evenimente și o parcare 
subterană cu 2.500 de locuri.  

Cine merge cel mai  
des la shopping?  

Același studiu realizat de Brand 
Management transmite că 59% dintre 
români merg la mall cel puțin o dată 
pe săptămână, iar 31% consideră că 
orice zi este ideală pentru a merge la 
cumpărături într‐un centru comercial. 
În ceea ce privește timpul pe care 
aceștia îl petrec la shopping, o vizită 
durează în medie 142 de minute. 
Analizând pe categorii, se observă că 
tinerii din generația Z petrec 174 de 
minute la shopping, femeile 151 de 
minute, iar bărbații 133. 

Magazinele fizice câștigă teren în 
fața comerțului online. Generația 

Z stă cel mai mult la mall

Dragoș Damian, CEO 
Terapia: Domnule Profesor 

Daniel Dăianu, nici o 
șansă, Uniunea nu va ieși 

niciodată din impas

Dragoș Damian
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Într-o Românie în care 
incertitudinea 
economică și stresul 
locurilor de muncă din 
sectorul privat bântuie 
zilnic viețile angajaților, 
munca în sectorul public 
devine un vis dorit de 
mulți. „Bugetar“ nu este 
doar un titlu; este 
simbolul unei stabilități 
care promite liniște 
sufletească, un refugiu 
de la presiunea 
cotidiană și o 
oportunitate rară de a 
contribui la binele 
comun. Însă, pe măsură 
ce dorința de a accesa 
acest paradis al 
securității se intensifică, 
realitatea recrutării și 
competiției pentru 
posturi se dovedește a fi 
un labirint al provocărilor 
și paradoxurilor. Care 
sunt cu adevărat 
avantajele și 
dezavantajele vieții de 
bugetar în România? 

Un salariat la stat, 
cunoscut și sub denumirea 
de „bugetar“, este o 
persoană angajată în secto‑
rul public, adică un angajat 
al statului sau al unei 
instituții finanțate din 
bugetul de stat. Termenul 
provine din faptul că salariile 
și alte beneficii ale acestor 
angajați sunt plătite din 
bugetul public, care se con‐
stituie prin veniturile colec‐
tate de stat din impozite, taxe 
și alte surse. 

Sectorul bugetar 
reprezintă coloana vertebrală 
a serviciilor publice 
esențiale, asigurând 
funcționarea eficientă a stat‐
ului și oferind sprijin 
cetățenilor în domenii pre‐
cum sănătatea, educația, 
justiția și siguranța națională. 

Pentru mulți români, 
munca la stat reprezintă o 
evadare din presiunile locuri‐
lor de muncă din sectorul 
privat, unde volumul mare de 
muncă și stresul constant pot 
afecta grav sănătatea 
mentală. În contrast, munca 
în sectorul public oferă un 
mediu de lucru mai stabil și 
mai previzibil, reducând ris‐
cul epuizării sau al altor 
probleme legate de sănătate. 

Sectorul bugetar oferă o 
garanție a locului de 
muncă în perioadele de 
incertitudine economică, 
iar angajații din acest sector 
sunt printre ultimii care 
resimt efectele negative ale 
unei crize economice. În timp 
ce mulți se străduiesc să își 
găsească un loc de muncă și 
să supraviețuiască în 
momentele dificile, salariații 
din sectorul public au, de obi‐
cei, o sursă de venit 
constantă, chiar dacă aceasta 
poate fi uneori mai mică. 

În perioada pandemiei de 
Covid‐19, puțini dintre 
angajații din domeniul public 
au resimțit frica pierderii lo ‐
cului de muncă sau incertitu‐
dinea legată de amânarea 
reluării activității. Această 
stabilitate le oferă o anumită 
liniște sufletească, compara‐
tiv cu colegii lor din sectorul 
privat, care s‐au confruntat 

cu reduceri de personal și 
incertitudini constante. 

Angajații din sectorul 
public sunt, în general, 
tratați cu mai multă uman‑
itate de angajator în 
comparație cu cei care 
lucrează în mediul privat. 
În timp ce angajatorul public 
se concentrează pe buna 
funcționare a instituției, o 
companie privată are ca scop 
principal obținerea profit‐
ului, iar acest obiectiv rareori 
include și preocuparea pen‐
tru bunăstarea salariaților. 
Referința nu este legată doar 
de obținerea unui venit mai 
mare, ci la posibilitatea unui 
stil de viață echilibrat. 

Un alt avantaj oferit de 
sectorul public este gradul 
sporit de protecție socială. 
Aceasta nu se limitează doar 
la garanția locului de muncă, 
ci include și protejarea 
angajaților împotriva abuzu‐
rilor. În mediul corporatist, în 
special în multinaționale, 
statul nu intervine suficient 
pentru a proteja salariații de 
probleme precum hărțuirea, 
abuzul, suprasolicitarea sau 
deteriorarea sănătății men‐
tale. Diverse practici corpo‐
ratiste, precum stabilirea 
unor ținte nerealiste (targe‐
turi), monitorizarea strictă a 
timpului de lucru și lipsa de 
înțelegere pentru problemele 
personale ale angajaților, 
contribuie la aceste 
dificultăți. 

În schimb, în sectorul pu ‐
blic, fișa postului este bine 
delimitată, iar salariații nu 
pot fi concediați cu ușurință 
doar pentru că au un supe ‐
rior capricios. În cazul unei 
probleme personale, angajații 
nu sunt presați să recupereze 
fiecare minut pierdut. În plus, 
sunt protejați de ultimele sin‐
dicate funcționale din 
România. 

Sindicatele reprezintă 
organizații care protejează 
interesele angajaților, 
având ca scop îmbunătățirea 
condițiilor de muncă și 
obținerea unor salarii mai 
bune și beneficii. Ele sunt 
prezente și în mediul privat, 
unde aproximativ 31% dintre 
angajați sunt membri de sin‐
dicat. Printre cele mai mari 
sindicate din România ce 
reprezintă sectorul privat se 
numără cele de la 
Automobile Dacia și Arcelor 
Mittal, care au o tradiție 
solidă în protejarea drepturi‐
lor lucrătorilor. 

Cu toate acestea, în secto‐
rul privat, sindicatele nu au 
întotdeauna aceeași putere. 
Cel mai bun exemplu pentru 
a înțelege buna funcționare a 
grupurilor sindicale din 
mediul privat este cel din 
cadrul multinaționalelor, 
unde acestea sunt conside ‐
rate o spaimă ascunsă pentru 
directorii de HR. Prin simplul 
fapt că acestea ar putea peri‐
clita mecanismul de om‐
unealtă sau salariat‐bioge ‐
nerator de profit, unde cos‐
turile de „întreținere“ ar tre‐

bui să fie minime. În astfel 
de companii, sindicatele de 
cele mai multe ori lipsesc 
sau dacă există, acestea 
sunt doar simulări de 
aparență, asemenea 
instituțiilor democratice pre‐
zente la nivelul statelor auto‐
ritare. 

Un alt avantaj al muncii în 
sectorul public, mai ales în 
cel administrației publice, 
este legat de faptul că dacă 
angajatul întâmpină un 
mediu ostil la locul de 
muncă, de obicei, doar con‐
ducerea ar putea crea 
dificultăți pentru un angajat, 
salariatul poate opta la 
momentul potrivit pentru 
un transfer către o altă 
instituție, fără a fi necesar 
să mai susțină un concurs 
de ocupare de post. 

Deși toate aceste aspecte 
pot părea un vis, iar munca la 
stat pare în aparență un 
paradis transpus într‐un loc 
de muncă stabil, realitatea nu 
este chiar atât de roz. Cele 
prezentate sunt doar avanta‐
jele existente în comparație 
cu sectorul privat. 

Accesul într‑un post din 
sectorul public, mai ales în 
administrația publică, este 
adesea extrem de dificil. 
Procesul de recrutare este 
complex și implică parcurge‐
rea unor pași riguroși. Primul 
dintre acești pași este 
susținerea unui concurs, 
care, indiferent de simplita‐
tea activității vizate, se 
desfășoară conform unei 
metodologii stufoase și etapi‐
zate. 

La bază, concursul se 
inspiră din tradiția 
confucianistă, în care, în 
China antică, doar cei 
meritoși puteau să lucreze și 
să reprezinte statul, sub fi ‐
gura împăratului. Acest sis‐
tem a fost o sursă de 
inspirație pentru modelul 
occidental și, ulterior, și pen‐
tru România. În prezent, deși 
acest concurs ar trebui să 
evidențieze calitățile 
candidaților, în realitate, 
devine adesea doar o probă 
de verificare a capacității de 
memorare. 

O altă problemă legată de 
procesul de recrutare, care 
afectează în mod special ti ‐
nerii, este lipsa egalității de 
șanse. Chiar și candidații 
care se pregătesc temeinic 
pentru concursurile de 
angajare riscă să participe 
într‑o competiție trucată, în 
care devin doar pioni folosiți 
pentru a legitima un rezultat 
deja stabilit. Ce se întâmplă, 
de fapt? 

Competiția angajării este 
una acerbă și aducerea unei 
persoane deja cunoscută este 
metoda cea mai preferată. În 
general, acești „cunoscuți“ nu 
sunt întotdeauna cei mai 
potriviți pentru posturile 
respective și, deși lipsiți de 
merite deosebite, obțin acces 
prin practici preferențiale, fie 
află subiectul de examen în 
avans, fie sunt favorizați prin 
alte metode, cum ar fi 
depunctarea masivă a 
celorlalți candidați, iar per‐
soana dorită ajunge la final 
să fie prezentată ca o 
adevărată eminență cenușie 
și omul succesului în cadrul 
instituției. 

Tot în contextul limitărilor 
pentru tineri se poate 
menționa și problema vechi‐
mii. Vechimea în ocuparea 
unui post la stat este o 
sabie cu două tăișuri, fiind 
utilizată adesea pentru a 
restricționa competiția. Cei 
care nu au vechime suferă 

considerabil, deoarece se 
pune accent pe angajarea 
persoanelor cu experiență în 
sistemul bugetar, astfel încât 
să nu genereze probleme 
prin lipsa de cunoștințe refe‐
ritoare la mecanismele din 
spatele acestuia. Aceasta 
poate fi interpretată fie ca o 
practică favorabilă angajato ‐
rului în a controla mai bine 
procesul de recrutare, fie ca o 
favoare pentru viitorul anga‐
jat, având în vedere că ocupa‐
rea unui grad profesional 
superior poate scuti candi‐
datul de unele examene și îl 
încadrează pe o grilă de sal‐
arizare mai avantajoasă. 

Chiar dacă cele prezentate 
par să surprindă un tablou 
trist, ce prezintă profilul unei 
societăți pierdute, chiar și în 
cele mai corupte instituții 
sunt angajați ce au intrat pe 
drept și își merită locul 
(inclusiv la nivel de condu‐
cere), tocmai pentru că 
cineva trebuie să țină 
„șandramaua“ în picioare.  

O altă problemă des 
întâlnită în sectorul public 
este reticența la reformă. 
Multe dintre activitățile 
desfășurate de salariații din 
administrația publică sunt 
dificile, repetitive și necesită 
mult timp de rezolvare, ceea 
ce îl face pe salariat să pres‐
teze și ore suplimentare vol‐
untare la nevoie. De ce se 
ajunge la o asemenea criză? 
Ar fi oare nevoie de mai 
mulți angajați? Problema ține 
de metodologia de lucru, ce 
nu diferă prea mult de cea 
utilizată în anii ‘90. În loc de 
poștă se utilizează e‐mailul și 
mai sunt câteva aplicații ce ar 

trebui să ajute, dar de cele 
mai multe ori softurile au 
fost realizate pe baza unor 
interese politice de a mai 
deconta un ban din fondurile 
publice, și ajung în final să 
încurce mai mult decât să efi‐
cientizeze procesele de lucru. 
Plus că uneori problema stă 
chiar în oameni, deseori 
salariații din sectorul public 
fac tot posibilul să blocheze 
aceste reforme, tocmai din 
frica de a nu fi schimbați de 
digitalizare. Ceea ce nu 
înțeleg acești salariați, este că 
digitalizare ar putea să le 
ofere activități noi, care să 
ducă la întărirea instituțiilor 
la nivelul României și unde ar 
putea să se simtă apreciați, 
iar termenul de funcționar să 
capete un alt sens. 

Pe lângă limitările deja 
prezentate, sistemul public 
este foarte afectat de 
ingerințele politicului. Și 
acest lucru este la fel mani‐
festat prin două căi. 

Cel de manipulare al 
maselor, poate auziți de 
multe ori că cei din sectorul 
bugetar țin cu partidul de 
guvernământ, indiferent de 
culoare lui. Acest lucru este 
real, tocmai pentru că parti‐
dul de guvernământ aplică 
tactica „morcovului și a 
bățului“. Tactica „morcovului 
și a bățului“ (în engleză „car‐
rot and stick“) este o metodă 
de motivare care combină 
recompensele și pedepsele 
pentru a influența comporta‐
mentul unei persoane sau al 
unui grup. 

Morcovul (recompensa) 
salariații din sectorul bugetar 
primesc tot felul de beneficii 

ca să se simtă apreciați și să 
mulțumească „cumva“ 
binefăcătorilor. Beneficiile ce 
pot fi amintite sunt diversele 
sporuri (nu sunt acordate 
pentru performanță), vou‐
chere de vacanță, zile libere 
și multe altele ce sunt legate 
de specificul instituției. 

Bățul (pedeapsa pentru 
neascultare) Uneori când 
sectorul bugetar are tendința 
de a se îndepărta de „tăticul 
lor spiritual“, apar în presă 
tot felul de articole că ar 
urma o reformă a sectorului 
bugetar și o parte dintre 
salariați vor pleca sau că cei 
ce nu sunt eficienți la un 
moment dat vor trebui să 
părăsească sistemul. Toate 
aceste acțiuni sunt realizate 
planificat pentru ai scoate pe 
salariați din zona de confort 
și să se mobilizeze în 
susținerea celor ce îi pot 
apăra. Cine sunt acești 
apărători? Chiar cei ce încer‐
cau au încetat să se mai com‐
porte amiabil cu ei. 

Inclusiv recompensele 
prezentate ca beneficii 
reprezintă o altă vulnerabil‐
itate pentru salariat. Salariul 
este un drept garantat și nu 
poate fi retras, însă recom‐
pensele se pot pierde, motiv 
pentru care salariatul trebuie 
să fie mereu precaut. 

Nu prea o să întâlniți 
funcționari publici care să 
critice sistemul în mod des‐
chis, fără a nu utiliza meta‐
fore în spațiul public, frica de 
opresiune este mereu alături 
de ei. Până la urmă aflăm că 
siguranța locului de muncă 
nu este așa garantată precum 
părea inițial, totul vine cu un 

cost. Munca la stat presu‑
pune în principal să 
renunți la dreptul la opinie 
dacă îți dorești o viață 
liniștită. 

Așa vrea să închei 
această listă cu dezavantaje 
prin a prezenta o ultimă 
problemă tot mai des 
întâlnită în acest domeniu și 
are legătură tot cu 
ingerințele politicului. 
Deseori cei ce ajung să 
conducă o instituție publică, 
au nevoie de susținere 
politică pentru scaunul de 
șef. Problema este că cei ce 
reușesc să primească girul 
și în final să ocupe scaunul 
directorial, nu înțeleg prea 
multe din activitatea 
instituției și fac tot ceea ce 
știu ei să facă mai bine, fiind 
și motivul pentru care au 
ajuns acolo. Cel de a forma 
relații de ierarhie, fenomen 
cunoscut și sub denumirea 
de clientelism. Dacă 
conducătorul instituției a 
primit permisiunea partidu‐
lui de a guverna peste o 
mână de salariați, acesta 
devine automat vasalul lor, 
așa că acest mic lord recent 
înnobilat are sarcina să își 
găsească proprii cavaleri 
care să‐i slujească cu 
credință. Metaforele sunt 
frumoase, doar că într‐un 
asemenea act de a ierarhiza 
lucrurile, mereu se va pune 
accent ca subordonatul să 
nu fie mai pregătit decât lid‐
erul, cu câteva situații 
excepționale deja prezen‐
tate la etapa de concurs. 

Este corespunzător de 
amintit faptul că și funcțiile 
de conducere sunt obținute 

tot pe baza unui concurs și 
nu tot ce a fost prezentat mai 
sus reprezintă o normă 
generală de funcționare a 
instituțiilor statului, ci doar 
elemente ce perturbă norma‐
litate și în cele din urmă 
ajung să definească normalul. 
Acesta este și motivul pentru 
care administrația publică nu 
poate fi un motor real care să 
contribuie la dezvoltarea 
României în prezent și nici în 
viitorul apropiat. 

Sectorul bugetar din pre‐
zent se aseamănă cu Imperiul 
Otoman din secolul al XIX‐
lea, când era numit „Bolnavul 
Europei“, prin faptul că, în 
ciuda unei aparente 
stabilități, este confruntat cu 
numeroase probleme struc‐
turale care îi afectează 
eficiența și sustenabilitatea. 
Caracteristici ce includ o 
birocrație excesivă, o pon‑
dere crescută a cheltuieli‑
lor în raport cu veniturile 
și o capacitate limitată de 
adaptare la schimbările 
economice și sociale. De 
asemenea, resursele umane 
din sectorul bugetar sunt 
adesea subevaluate și insufi‐
cient motivate, ceea ce duce 
la stagnare și la o lipsă de 
inovație. Astfel, la fel cum 
Imperiul Otoman se zbătea 
să se modernizeze și să își 
mențină influența în fața 
provocărilor interne și 
externe, sectorul bugetar de 
astăzi se află într‐o poziție 
similară, necesitând reforme 
profunde pentru a‐și 
recâștiga relevanța și 
eficiența. l 

 
Vicențiu‑Robert GABOR

Visul de a fi bugetar în România

Piața bancară din 
România are printre cele 
mai mici rate de fraudă 
din Europa, undeva la 
0,007%, a declarat, joi, 
la un eveniment de 
specialitate, Raluca 
Micu, șefa Direcției 
Supraveghere Plăți din 
Banca Națională a 
României (BNR). 

„La identificarea în timp 
real a unor tranzacții care 
au potențial fraudulos este 
foarte mult de lucru. Vorbim 
de bănci care au și sistemele 
legacy, sisteme tradiționale, 
iar tehnologiile acestea ino‑
vatoare nu sunt în toate 
situațiile compatibile cu 
infrastructura tradițională. 

E o perioadă de adaptare și 
de dezvoltare, care are 
nevoie, bineînțeles, de un 
timp corespunzător. Dar 
suntem bucuroși că, de 
exemplu, în piața din 
România avem o rată de 
fraudă care este undeva la 
0,007, la nivel european. 
Adică o cifră foarte, foarte 
mică comparativ cu cele‑
lalte state, ceea ce înseamnă 
că, deși poate am fost nu 
neapărat proactivi, am fost 
mai precauți în a adresa 
acest fenomen și am văzut 
rezultate“, a susținut Micu. 

Reprezenta BNR a adăugat 
că instrumente inovative, 
precum Inteligența 
Artificială, sunt necesare a fi 
introduse în zona bancară 
pentru detectarea fraudelor. 

„Credem că astfel de 
instrumente (Inteligență 

Artificială, n.r.) sunt nece‑
sare pentru zona de fraudă 
și nu vedem cum ar putea 
ca lucrurile să evolueze 
într‑o altă direcție când 
vorbim despre atât de 
multe plăți, când vorbim 
despre date pe lanțul de 
plată. La o tranzacție de 
comerț electronic sunt 
undeva peste 200 de 
informații care se transmit, 
astăzi, legate de plată, de 
comerciant, de produs etc. 
Deci, este clar că toată 
direcția și toată atenția se 
îndreaptă către astfel de 
instrumente. În zona de 
risc, în zona de creditare în 
mod special, cred că 
îngrijorările, sau cel puțin 
preocupările sunt mai cres‑
cute, pentru că într‑adevăr 
trebuie să avem astfel de 
modele care să ne asigurăm 

că îndeplinesc niște stand‑
arde minime din perspec‑
tiva de etică. Există o regle‑
mentare la nivel european, 
pe zona de Inteligență 
Artificială, care tocmai asta 
își propune să facă: să 
aducă această încredere în 
modele, să le facă explica‑
bile atât pentru reglemen‑
tatori, cât și pentru cei care 
le folosesc și, până la urmă, 
să asigure această protecție 
pe datele clienților“, a expli‐
cat reprezentanta BNR. 

Specialiști din tehnologie, 
lideri din industrie, academi‐
cieni și factori de decizie 
discută, joi, la Nexxt Summit 
2024, despre provocările și 
oportunitățile aduse de noile 
tehnologii, despre Inteligența 
Artificială (AI) și viitorul 
inovației digitale în România 
și în lume. l

Micu (BNR): Piața bancară din România are 
printre cele mai mici rate de fraudă din Europa

Vicenţiu-Robert Gabor
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Cifra de afaceri totală a 
celor mai mari 500 de 
companii din Europa 
Centrală și de Est a 
crescut în 2023 cu 
2,5%, până la 1,1 
trilioane de euro, potrivit 
Coface, care publică 
topul celor mai mari 500 
de companii din Europa 
Centrală și de Est în 
2023.  

Profitul net agregat în rân‐
durile celor 500 de companii 
a scăzut cu 17,4%, la 44,9 
miliarde de euro, din cauza 
creșterii costurilor 
operaționale și a cererii mai 
slabe. În plus, aceste compa‐
nii au angajat 2,4 milioane de 
oameni (+1% față de anul 
precedent). România este a 
patra cea mai semnificativă 
țară în clasament, cu 54 de 
companii, cu șase mai puține 
decât în ediția anterioară. 

„Studiul CEE Top 500 
relevă un mediu economic 
turbulent pentru cele mai 
mari companii din Europa 
Centrală și de Est în 2023. 
După ani de rezistență, 
întreprinderile din regiune 
s‑au confruntat cu 
provocări semnificative din 
cauza contractării cererii 
interne și externe, a 
inflației ridicate, a costuri‑
lor în creștere și a tensiuni‑
lor geopolitice. Această 
tendință persistă în pre‑

zent, deși cererea internă a 
revenit în mare măsură, iar 
inflația a ajuns la un nivel 
mai scăzut“, arată Coface. 

Al 16‐lea studiu anual al 
celor mai mari 500 de com‐
panii din ECE clasifică 
societățile după cifra de afac‐
eri și analizează factori supli‐
mentari, cum ar fi numărul 
de angajați, cadrul în care 
companiile operează, sectoa‐
rele de activitate, piețele, pre‐
cum și după evaluările de 
credit Coface. Performanța 
economică a celor 500 de 
companii servește ca un indi‐
cator reprezentativ al 
tendințelor pieței în întreaga 
regiune. Primii 500 de 
jucători au raportat o cifră de 

afaceri și o forță de muncă 
mai mari, dar o scădere a 
profitului net. 

„Regiunea CEE s‑a con‑
fruntat cu provocări eco‑
nomice fără precedent în 
2023 cu o combinație de 
inflație ridicată și cerere 
slabă a consumatorilor care 
afectează chiar și cele mai 
mari companii. În ciuda 
acestor obstacole, multe 
companii au reușit să‑și 
susțină cifra de afaceri, 
dând dovadă de rezistență 
într‑un mediu dificil“, a 
declarat Jarosław Jaworski, 
CEO Coface Europa Centrală 
și de Est. 

Cifra de afaceri totală a 
tuturor celor 500 de compa‐

nii a crescut ușor cu 2,5%, 
până la 1,1 trilioane de euro. 
Profitul net agregat a scăzut 
cu ‐17,4% la 44,909 miliarde 
de euro. În plus, aceste com‐
panii au angajat 2,4 milioane 
de oameni (+1% față de anul 
precedent). 

Polonia conduce 
clasamentul, iar sectorul 

auto este fruntaș 
Polonia ocupă primul loc, 

PKN Orlen consolidându‐și 
poziția de top printr‐o 
creștere de 34% a cifrei de 
afaceri, după o accelerare cu 
111% în anul precedent. 
Primele zece poziții includ, 
de asemenea, nume consa‐

crate precum Skoda Auto din 
Cehia (a 2‐a), compania 
multinațională de petrol și 
gaze MOL Ungaria (a 3‐a), 
retailerul Jeronimo Polska (a 
4‐a), compania poloneză de 
energie PGE (a 5‐a) și MVM 
Energetika din Ungaria (a 
6‐a). ) Dintre acestea, doar 
companiile maghiare au 
înregistrat o scădere a cifrei 
de afaceri, în timp ce restul 
au generat venituri mai mari 
decât în   anul precedent. 
Volkswagen Slovacia (poziția 
a 8‐a) a revenit în top 10, în 
timp ce alte companii de 
automobile au înregistrat o 
cifră de afaceri mai mare în 
contextul creșterii prețurilor, 
urcând astfel in top. 

Printre cei nou‐intrați în 
Top 10 se numără filiala 
slovacă a Volkswagen, com‐
pania de jocuri de noroc 
deținută de stat polonez 
Totalizator Sportowy (a 7‐a), 
precum și comercianții de 
energie electrică polonezi 
ENEA (a 9‐a) și Tauron 
Polska Energia (a 10‐a), fie‐
care realizând o creștere de 
două cifre a cifrei de afaceri. 

Mai multe companii se 
remarcă prin creșteri 
remarcabile în 2023, repre‐
zentând diverse sectoare 
datorită unui mediu eco‐
nomic și de afaceri variat. 
Cel mai mare progres a fost 
realizat de compania 
poloneză de electricitate 
ENIQ, care a urcat cu 315 
locuri datorită creșterii cifrei 
de afaceri cu 183%. Similar, 
Lukoil din Bulgaria și BYD 

Smart Device Hungary, un 
producător de componente 
electronice pentru unul din‐
tre cei mai mari producători 
de automobile din China, au 
înregistrat câștiguri impre‐
sionante. 

România ocupă locul 4 
cu 54 de companii 

A patra cea mai 
semnificativă țară în clasa‐
ment este România cu 54 de 
companii, adică cu șase mai 
puține decât în ediția 
anterioară. Comparativ cu 
2022, veniturile la cele mai 
mari companii din România 
au scăzut cu 6,9%, în timp ce 
profitul net a scăzut cu 
21,5%. Cifra de afaceri 
agregată s‐a ridicat la 97,8 
miliarde de euro în 2023, în 
timp ce evaluarea medie 
Coface a atins 7,0, cel mai 
înalt nivel dintre țările ECE 
analizate, evaluare pe care 
România o împarte cu 
Croația. 

Mineralele, chimicalele, 
petrolul, materialele plastice 
și industria farmaceutică 
constituie cel mai mare sec‐
tor românesc în top, deoa‐
rece deține cea mai mare 
pondere în ceea ce privește 
cifra de afaceri generată 
(27%). Urmează comerțul 
nespecializat, precum și auto 
și transporturi, ponderea în 
cifra de afaceri ajungând la 
20,8%, respectiv 17%. 
Mineralele și auto sunt, de 
asemenea, sectoare cu o rep‐
rezentativitate mare a mediu‐

lui de afaceri românesc în 
acest top. 

Spre deosebire de anii 
precedenți, nu toate sectoa‐
rele au înregistrat creșteri ale 
cifrei de afaceri în 2023. 
Sectoarele care au întâmpi‐
nat dificultăți includ industri‐
ile consumatoare de energie 
precum metalele, hârtia și 
lemnul, precum și utilitățile 
și serviciile publice. 

După trei ani, sectorul 
auto și transporturi a revenit 
pe primul loc, cu o creștere 
de 16,8% a cifrei de afaceri și 
cu 40,8% a profitului net, 
susținut de creșterea 
vânzărilor de mașini. 2023 a 
fost o provocare pentru 
gospodării și întreprinderi 
care și‐au limitat cheltuielile 
pentru bunuri de folosință 
îndelungată, dar nu și pentru 
vehicule. Vânzările de mașini 
din UE au crescut pentru 
prima dată din 2019. 
Sectorul mineralelor, chimi‐
calelor, petrolului, materiale‐
lor plastice și farmaceutic, în 
mod tradițional cel mai mare, 
a căzut pe locul doi în acest 
an, cu o creștere modestă a 
cifrei de afaceri, dar cu o 
scădere cu 42,8% a profitului 
net, în condițiile în care com‐
paniile de petrolul și gaze din 
Europa Centrală și de Est s‐
au confruntat cu marjele de 
rafinare dificile pe fondul 
fluctuațiilor prețurilor petro‐
lului și scăderii prețurilor la 
gaze naturale. Comerțul 
nespecializat a intrat în pri‐
mele trei poziții, susținut de 
redresarea cererii de consum 

pe fondul șomajului scăzut și 
a creșterii salariilor. 

Cifrele de afaceri ale 
marilor companii din ECE 

au urcat moderat 
„Creșterea cifrei de afac‑

eri a celor mai mari compa‑
nii din regiunea ECE a fost 
moderată (+2,5%) anul tre‑
cut, dar totuși mai 
puternică decât evoluția 
slabă a PIB‑ului (+0,7%). În 
2024 și 2025, economiile 
regionale vor cunoaște o 
îmbunătățire datorită 
redresării consumului 
gospodăriilor. Cu toate 
acestea, companiile se vor 
confrunta în continuare cu 
numeroase provocări. 
Situația externă rămâne 
principala amenințare, lim‑
itând producția și exportu‑
rile regiunii în timp ce 
piețele interne tensionate 
determină un grad scăzut 
de ocupare a locurilor de 
muncă vacante chiar și cu 
salarii mai mari“, explică 
Grzegorz Sielewicz, econ‐
omist șef regional pentru 
Europa Centrală și de Est. 

Coface este unul dintre lid‐
erii în domeniul asigurărilor 
de credit și de servicii com‐
plementare precum 
Factoring, Colectare de 
creanțe, Asigurări Single 
Risk, Asigurări de garanții și 
Informații de afaceri. În 
2023, Coface a avut aproxi‐
mativ 4.970 de angajați și a 
înregistrat o cifră de afaceri 
de 1,87 miliarde de euro. l

Câștigurile celor mai mari 500 de 
companii din Europa Centrală și 

de Est au intrat serios la apă 
l firmele din regiune au înregistrat un profit cu 17% mai mic față de perioada similară l regiunea 

ECE a înregistrat cea mai slabă rată de creștere din acest secol l care e situația României

Cum poate afecta afacerile 
a doua administrație a lui 

Donald Trump
Revenirea lui Donald 
Trump la Casa Albă 
după câștigarea 
alegerilor prezidențiale 
din SUA din 5 noiembrie 
ar putea remodela 
afacerile americane. 
Depinde mult de cine 
numește el ca adjuncți și 
membri ai cabinetului, 
inclusiv rolul CEO-ului 
Tesla, Elon Musk, și ce 
tarife adoptă, relatează 
Reuters. 

Iată câteva probleme 
majore și sectoare de 
urmărit: 

Ce rol va juca Elon Musk 
în administrația Trump? 

După câteva îndemnuri 
din partea celei mai bogate 
persoane din lume, Trump a 
spus că va apela la CEO‐ul 
Tesla, Elon Musk, pentru a 
conduce o nouă comisie 
guvernamentală pentru 
eficiență. Musk a spus că cel 
puțin 2 trilioane de dolari ar 
putea fi tăiate din bugetul 
federal de 6,75 trilioane de 
dolari. Modul în care 
funcționează ar putea fi o 
cheie pentru următoarea 
administrație Trump. 
Eficiența înseamnă mai 
puține reguli și autorități de 
reglementare? 

Musk a fost un critic 
vocal, de exemplu, al revizui‐
rii federale a afacerii sale cu 
rachete SpaceX. Asta ar 
putea însemna mai puțină 
supraveghere a mașinilor cu 
conducere autonomă (o 
afacere Tesla) sau a 
lansărilor de rachete și 
multe altele. Cei doi nu sunt 
complet sincronizați în 
afirmații: Trump a spus că 
nu va lăsa California să solic‐

ite ca toate vehiculele din 
stat să devină electrice într‐
un deceniu, dar Musk con‐
duce cea mai valoroasă com‐
panie de vehicule electrice 
din lume. 

„Un val în creștere ridică 
toate bărcile. Deci, în 
măsura în care Elon este 
capabil să împiedice deni‑
grarea vehiculelor electrice 
de către o potențială 
administrație Trump, cu 
atât mai bine“, a declarat 
James Chen, fost șef de 
politică pentru Rivian și 
Tesla. 

Nu este clar modul în care 
Musk ar aborda conflictele de 
interese dintre interesele 
sale în mașini, spațiu, 
sănătate, construcții și 
inteligență artificială. Trump 
s‐a angajat să fie „un 
președinte cripto“, un plan 
care ar putea începe cu înlo‐
cuirea oponentului industriei 
Gary Gensler, președintele 
Comisiei pentru bursă și 
valori mobiliare, care a dat în 
judecată majoritatea indus‐
triei, inclusiv Coinbase, 
Binance și Kraken. 

Este așteaptat ca înlocui‐
torul lui Gensler să 
revizuiască ‐ și să desființeze 
‐ reglementările contabile și 
să creeze scutiri ale indus‐
triei de la regulile SEC. Musk 
este, de asemenea, un 
susținător al cripto, la fel ca 
și susținătorul lui Trump din 
Silicon Valle, Marc 
Andreessen, și viitorul 
vicepreședinte J.D. Vance. 
Musk este, de asemenea, un 
mare susținător al energiei 
fără carbon, Tesla fiind un 
furnizor major de sisteme 
solare și baterii. 

Ce se va întâmpla  
cu tarifele? 

Trump a propus un tarif 
de 10% pentru toate impor‐
turile SUA și de 60% pentru 
produsele fabricate în China, 

care, dacă ar fi adoptate, ar 
afecta întreaga economie 
prin creșterea prețurilor de 
consum. 

Tax Foundation, un think 
tank non‐partizan, a calculat 
că tarifele lui Trump ar crește 
taxele cu 524 de miliarde de 
dolari anual, ar micșora PIB‐
ul cu cel puțin 0,8% și ar 
reduce ocuparea forței de 
muncă cu 684.000 de locuri 
de muncă echivalente cu 
normă întreagă, care ar putea 
avea impact asupra 
lucrătorilor din retail, cel mai 
mare angajator din sectorul 
privat. 

El a sugerat, de asemenea, 
că ar putea impune un tarif 
de 25% asupra tuturor 
importurilor din Mexic. 

Propunerile de tarife ale 
lui Trump ar putea reduce 
puterea de cheltuieli a consu‐
matorilor americani între 46 
de miliarde de dolari și 78 de 
miliarde de dolari în fiecare 
an, potrivit unui studiu al 
Federației Naționale de 
Retail. 

Îmbrăcămintea, jucăriile, 
mobilierul, aparatele de uz 
casnic și încălțămintea ar fi 
categoriile cele mai afectate, 
arată studiul. 

Comercianții cu 
amănuntul își vor muta 
operațiunile în afara Chinei 
în țări precum Bangladesh, 
India și Vietnam. 

Magazinele mari precum 
Walmart și Target s‐ar con‐
frunta cu costuri mai mari 
ale lanțului de aprovizionare, 
în timp ce supermarketuri 
precum Kroger, Albertsons și 
Publix, care se 
aprovizionează minim din 
China, ar putea beneficia. 

Experții în transporturi 
maritime și transporturi 
spun că tarifele mari ar putea 
inițial să le susțină afacerile 
înainte de a deprima 
comerțul. 

Tarifele planează și asupra 
tehnologiei. În ultimele 

săptămâni, Trump a criticat 
puternic, de asemenea, U.S. 
CHIPS and Science Act (legea 
pentru cipuri și știință), care 
a încercat să subvenționeze 
parțial companiile care con‐
struiesc fabrici în Statele 
Unite. În schimb, el a spus că 
țara ar trebui să impună tar‐
ife pentru cipurile care vin în 
țară, în special de la TSMC 
din Taiwan. 

Tarifele ar crește, de 
asemenea, considerabil cos‐
turile pentru industriile de 
energie regenerabilă din SUA, 
care se bazează în mare 
măsură pe componentele chi‐
neze. 

„Acțiunile Trump, fără 
sprijinul Congresului, ar 
putea include tarife de 
import de 10‑20% (exclu‑
zând China), 60%‑200% la 
importurile din China, care 
ar putea avea un impact 
asupra costurilor proiecte‑
lor de energie regenerabilă, 
în special proiectelor solare 
și de stocare“, potrivit unei 
note de cercetare din octom‐
brie. a Bernstein. 

Petrol, mult,  
dar nu din Iran 

Statele Unite sunt deja cele 
mai mari  producătoare din 
lume de petrol și gaze, dar 
Trump vrea să îndepărteze 
obstacolele rămase. El va 
ridica înghețarea noilor per‐
mise de export de gaze natu‐
rale lichefiate, va extinde 
licitațiile fe derale de foraj, va 
accelera autorizarea noilor 
conducte și va încerca să 
inverseze sau să slăbească 
reglementările care vizează 
reducerea emisiilor centrale‐
lor electrice și auto. 

Sprijinul lui Trump pentru 
industria petrolului și gaze‐
lor l‐ar putea determina, de 
asemenea, să‐și tempereze 
opoziția față de Legeade 
reducere a inflației, deoarece 
companiile petroliere pri‐

mesc o anumită finanțare de 
la aceasta pentru proiecte 
fără emisii de carbon, cum ar 
fi captarea și sechestrarea 
carbonului. 

Marele wildcard al politicii 
petroliere este modul în care 
Trump va trata exportatorii 
rivali, inclusiv Rusia, Arabia 
Saudită și Iran. Este probabil 
ca Trump să elimine 
sancțiunile asupra energiei 
rusești, dar să le lase pe cele 
asupra Iranului, a spus Ed 
Hirs, un asociat în energie la 
Universitatea din Houston. 

Rolul sindicatelor 
Munca sindicalizată a 

făcut progrese mari sub 
președintele Joe Biden, care 
s‐a alăturat unui pichet al 
lucrătorilor auto din SUA. 
UAW dorește să se extindă și, 
în grevele viitoare, guvernul 
federal ar putea fi rugat să 
intervină într‐un mod care să 
submineze puterea de nego‐
ciere a lucrătorilor, ceea ce 
democrații au refuzat să facă 
până acum. 

Republicanii nu au fost de 
obicei prieteni cu sindicatele, 
dar Trump a jucat un joc dife‐
rit, adresându‐se lucrătorilor. 

Sprijinul puternic în rân‐
dul multor lucrători sindicali 
îl poate presa pe Trump pen‐
tru a‐i proteja pe acești 
alegători, a spus Anthony 
Miyazaki, profesor de mar‐
keting la Universitatea 
Internațională din Florida. 

Totuși, dosarul său de 
numire a liderilor în Consiliul 
Național pentru Relații de 
Muncă a dus la anularea 
drepturilor lucrătorilor de a 
forma sindicate. Dacă acest 
ciclu se repetă, ar putea 
inversa câștigurile pe care 
sindicatele le‐au obținut de la 
pandemie, inclusiv eforturile 
de organizare de succes la 
Starbucks și Amazon și alte 
mișcări incipiente la Apple, 
REI și Trader Joe's. 

Ce se pregătește în 
domeniul finanțelor 

În domeniul bancar, 
JPMorgan, Goldman Sachs, 
Bank of America și alți cred‐
itori se vor bucura probabil 
de relaxare a regulilor stricte 
privind majorări de capital, 
fuziuni și achiziții și comi‐
sioane nedorite, din partea 
lui Biden“ 

Este așteaptat ca Trump 
să instaleze rapid republicani 
favorabili industriei la 
autoritățile de reglementare 
financiare. Dar aceste 
câștiguri ar putea fi atenuate 
dacă Trump raplică politicile 
fiscale și comerciale care vor 
crește deficitul și vor ali‐
menta inflația, crescând, la 
rândul lor, dobânzile de cred‐
itare. 

Acest lucru ar putea 
împinge creditele existente în 
categoria de neprformante, 
spun analiștii. 

Antitrust și tehnologie 
Trump s‐ar putea să 

renunțe la cererea 
Departamentului de Justiție 
de a diviza Google și să pre ‐
fere să ajungă la un acord 
privind problemele de 
concurență în fuziuni, mai 
degrabă decât noi procese, au 
spus avocații. 

Polițistul dur al națiunii, 
președintele Comisiei 
Federale de Comerț, Lina 
Khan, va fi aproape sigur 
schimbată. 

Mai larg, susținătorii lui 
Trump din Silicon Valley, 
inclusiv investitorii Peter 

Thiel și Marc Andreessen și 
șeful Tesla, Elon Musk, 
doresc mai puțină reglemen‐
tare a noilor tehnologii, de la 
inteligența artificială la 
rachete. Au un susținător în 
acest sens în fostul capitalist 
de risc Vance. 

Media 
Proprietarul Washington 

Post, Jeff Bezos, a decis cu 
câteva zile înainte de vot că 
ziarul nu va susține pe 
nimeni pentru președinte, 
descriind decizia drept o 
mișcare de principiu pentru a 
recâștiga credibilitatea. Sute 
de mii de abonați au plecat, 
mulți spunând că a fost o 
lașitate politică. USA Today și 
LA Times au refuzat de 
asemenea să susțină un can‐
didat. 

„Mesajul este destul de 
clar acum“, a spus fostul 
președinte al FCC, Tom 
Wheeler. 

„Aceasta înseamnă să 
cedezi tiranului în avans 
înainte de a ți se cere“, a 
spus profesorul asociat 
adjunct Helio Fred Garcia, 
autor a două cărți despre 
Trump, la New York 
University School of 
Professional Studies. În tim‐
pul campaniei, Trump a cerut 
Comisiei Federale de 
Comunicații să retragă 
licențele ABC și CBS. 

Președintele FCC, Jessica 
Rosenworcel, a denunțat ape‐
lurile lui Trump de a revoca 
licențele pentru posturile de 
difuzare, invocând protecția 
libertății de exprimare. Dar 
independența FCC ar putea fi 

în pericol dacă Trump își 
respectă angajamentul de 
campanie de a aduce 
agențiile de reglementare, 
cum ar fi FCC, sub autoritate 
prezidențială, a spus 
Wheeler. De asemenea, 
președintele ar putea invoca 
competențele sale de urgență 
în temeiul Legii privind 
comunicațiile pentru a exer‐
cita controlul asupra radiodi‐
fuzorilor, invocând 
preocupări „de securitate 
națională“. 

Produse farmaceutice 
Trump a spus recent că îl 

va lăsa pe fostul candidat la 
președinție și avocat anti‐
vaccin Robert F. Kennedy Jr. 
„să se dezlănțuie“ privind 
vaccinurile și politica de 
asistență medicală. Kennedy 
a spus că Trump i‐a promis 
controlul asupra FDA, CDC, 
HHS și USDA. Aceste funcții i‐
ar putea oferi control asupra 
vaccinurilor aprobate și dacă 
americanilor li se recomandă 
să le primească. Copreședin ‐
tele de tranziție al lui Trump, 
Howard Lutnick, a spus că 
Kennedy nu va fi pus la con‐
ducerea Departamentului de 
Sănătate și Servicii Umane, 
dar a sugerat că ar putea 
oferi sfaturi despre vaccinuri. 
Jeremy Levin, CEO al compa‐
niei de biotehnologie Ovid 
Therapeutics și fost preșe ‐
din te al grupului de lobby 
biotehnologic BIO, a spus că 
ar fi alarmat dacă lui Kenne ‐
dy i se va acorda supraveghe‐
rea asupra vaccinurilor și că 
și alți directori și‐au expri‐
mat îngrijorarea. l
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Piața terenurilor agricole 
din România a cunoscut o 
evoluție ascendentă în ultimul 
deceniu, cu creșteri ale 
prețului unui hectar între 25 și 
40%, arată o analiză realizată 
de Appraisal & Valuation SA, 
firma deținătoare a brandului 
NAI Romania & Moldova. Cea 
mai accentuată scumpire se 
constată în regiunea București‐
Ilfov, unde prețul mediu al 
unui hectar a ajuns la 12.000 
de euro, în ultimii ani, cu 40% 
mai mult față de 2015. 

„Piața terenurilor agricole 
din România a cunoscut o 
evoluție ascendentă în ulti‑
mul deceniu, cu creșteri ale 
prețului unui hectar între 25 
și 40%, reflectând o cerere în 
continuă creștere și 
îmbunătățiri ale infrastruc‑
turii agricole“, arată o analiză 
realizată de Appraisal & 
Valuation SA, firma deținătoare 
a brandului NAI Romania & 
Moldova și emitent listat pe 
BVB (simbol: APP). 

Deși prețurile terenurilor au 
evoluat în ritmuri diferite în 
funcție de regiune, toate zonele 
au înregistrat majorări semni‐
ficative în intervalul 2015‐
2024. Prețurile medii ale tere‐
nurilor agricole în 2024 arată 
un salt impresionant față de 
2015, situația în cele opt regi‐
uni de dezvoltare arătând ast‐
fel: București‐Ilfov rămâne cea 
mai scumpă regiune agricolă 
din România, atingând 12.000 
euro/hectar (ha) în 2022, cu o 
creștere de aproximativ 40% 
față de 2015. 

Vestul României (peste 
9.000 euro/ha) a înregistrat o 
creștere de aproximativ 30% 
în ultimii ani . Sud‐Est și Sud‐
Vest au ajuns la 8.100 euro/ha, 
cu o creștere de aproximativ 
35% față de 2015 . Nord‐Vest 
(7.600 euro/ha) și Nord‐Est 
(7.000 euro/ha) au înregistrat 
o creștere mai modestă, de 
aproximativ 25‐30% față de 
2015  

Potrivit analizei realizate de 
NAI Romania & Moldova, prin‐
cipalii factori care au impulsio‐
nat creșterea prețurilor sunt:  

Interesul investitorilor 
străini și locali pentru terenu‐
rile destinate culturilor de 
valoare ridicată (grâu, porumb, 
floarea‐soarelui), dar și pentru 
culturi specializate precum 
vița de vie, fructele și legu‐
mele. 

Proiectele de infrastructură 
agricolă și investițiile în 
irigații, care au făcut ca anu‐
mite zonele din sud‐est și sud‐
vest să devină atractive pentru 
investiții pe termen lung. 

Creșterea cererii pentru 
exporturi de produse agricole, 
care a mărit presiunea asupra 
prețurilor terenurilor din 
zonele accesibile logistic, cum 
ar fi regiunile din vestul țării și 
cele din jurul Bucureștiului. 

„Deși au cunoscut un dece‑
niu de creșteri substanțiale, 
prețurile unui hectar de 
teren agricol din România 
rămân, în cea mai mare 
parte, sub media europeană 
de 10.578 euro/ha (2022), 
singura excepție fiind regi‑
unea de dezvoltare București‑
Ilfov. Pe de altă parte, dispo‑

nibilitatea unor terenuri la 
un preț mai redus nu 
înseamnă că acelea sunt cele 
mai bune opțiuni pentru 
fermieri, ci România are 
multe terenuri de calitate 
superioară, ale căror prețuri 
sunt așteptate să crească în 
următorii ani. Dată fiind 
situația climatică, marcată 
de ultimii ani secetoși, 
creșterea ar putea să fie mai 
moderată decât în ultimii 
ani“, spun reprezentanții com‐
paniei. 

În același timp, exista zone 
în care se pot identifica tere‐
nuri la prețuri de 2‐3.000 
euro/ha, unde prețul de 
tranzacționare în mod normal 
depășește 10.000 euro/ha. 
Aceste excepții sunt cauzate, în 
mare parte, de productivitatea 
scăzută, în cele mai multe 
cazuri producția fiind egală cu 
zero, fermierii alegând de cele 
mai multe ori să nu le mai 
lucreze. Sunt mai multe județe 
unde se identifică astfel de 
zone răzlețe. 

„În schimb, oportunitățile 
pentru terenuri specializate 
și loturi poziționate strategic 
vor menține piața 
competitivă, în special în 

regiunile bine conectate la 
infrastructură. De asemenea, 
dezvoltarea infrastructurii 
rutiere și noi proiecte de 
irigații ar putea crește atrac‑
tivitatea unor regiuni care 
până acum erau mai puțin 
exploatate “, consideră Andrei 
Botiș, CEO Appraisal & 
Valuation SA (NAI Romania & 
Moldova). 

Fondată în 2010, Appraisal 
& Valuation SA (listată la BVB, 
sub simbolul APP) deține bran‐
dul NAI Romania, fiind unul 
dintre liderii de piațǎ pentru 
servicii de evaluǎri și în același 
timp, reprezentantul exclusiv 
al NAI Global în România și 
Republica Moldova. NAI Global 
reprezintǎ o rețea de companii 
imobiliare comerciale inde‐
pendente și unul dintre cei mai 
mari furnizori de servicii imo‐
biliare comerciale din întreaga 
lume, formată din 5.000 de 
profesioniști și 375 de birouri, 
aflate în 55 de țări din întreaga 
lume 

Portofoliul de servicii al 
companiei include: evaluări 
imobiliare, evaluarea compani‐
ilor, evaluarea obiectelor de 
artă, a terenurilor agricole, a 
fermelor de producție, a hale‐
lor de depozitare și producție, 
a hidrocentralelor și microhid‐
rocentralelor, a parcurilor 
eoliene și fotovoltaice, precum 
și a echipamentelor tehnice. 
APP a evaluat toate activele 
celui mai mare emitent listat 
pe BVB, Hidroelectrica SA 
(simbol: H2O), în cei doi ani 
premergători listării și 
continuă evaluarea după lista‐
rea companiei. Appraisal & 
Valuation SA este membru cor‐
porativ al Asociației Naționale 
a Evaluatorilor Autorizați 
(ANEVAR), organizație 
profesională de utilitate 
publică, fără scop patrimonial, 
din care fac parte evaluatorii 
autorizați care dobândesc 
această calitate, în condițiile 
legii. l

De Business

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

FOJE FORAJ SONDE SA VIDELE 46.892.534,50 3.747.477 118 15,0000 7,14
BENTO 2B INTELLIGENT SOFT S.A. 1.951.124,35 156.131 536 12,8000 -4,48
DN DN Agrar Group 1.774.278,48 1.155.710 739 1,5800 4,98
BAYN BAYER AG. 1.626.225,46 12.790 279 120,0400 -8,23
FAMZ FAM SA GALATI 1.461.312,30 120.723 97 12,0000 13,21
HUNT IHUNT TECHNOLOGY 1.431.526,94 3.327.104 139 0,4320 -4,00
LHA DEUTSCHE LUFTHANSA A.G. 1.323.766,96 39.855 176 31,7500 -1,40
HEAL HELIOS SA ASTILEU 1.259.343,60 113.037 154 26,0000 192,13
JTG J.T. GRUP OIL S.A. 641.598,61 130.263 445 4,9300 3,14
LIH LIFE IS HARD S.A. 467.657,39 445.613 255 1,0150 -9,38
AG AGROLAND BUSINESS SYSTEM S.A. 394.332,45 304.235 295 1,2800 -5,19
AGQR ALDANI MASTER CAPITAL S.A. 369.897,58 476.249 152 1,0400 31,65
BUCV BUCUR SA Bucuresti 369.387,41 333.627 180 1,0500 -13,93
BMWBAYERISCHE MOTOREN WERKE AG 307.382,10 881 89 335,9000 -11,61
HAI HOLDE AGRI INVEST S.A. 302.525,92 570.569 262 0,5080 -12,71
IPRU IPROEB SA Bistrita 275.296,39 165.763 225 1,6600 -2,35
DBK DEUTSCHE BANK AG 261.310,26 3.246 52 77,3400 -3,25
PRSN PROSPECTIUNI SA BUCURESTI 256.684,87 1.549.273 182 0,1590 -6,47
MET META ESTATE TRUST 245.444,38 389.242 293 0,6450 0,78
MACO MACOFIL SA TG. JIU 240.105,60 11.012 119 21,3000 -1,39

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

H2O HIDROELECTRICA S.A. 229.502.417,50 1.872.085 7.129 123,2000 -1,44
TLV BANCA TRANSILVANIA S.A. 183.725.098,15 6.580.722 12.417 28,9000 3,58
SNP OMV PETROM S.A. 125.932.035,66 172.959.687 15.207 0,7355 0,75
EL ELECTRICA S.A. 42.633.723,92 3.282.240 2.053 13,2800 -4,18
FP FONDUL PROPRIETATEA 35.966.232,70 109.640.968 6.625 0,3040 -12,39
SNG ROMGAZ S.A. 35.811.625,27 6.714.168 6.491 5,3800 -3,41
BRD GROUPE SOCIETE GENERALE S.A. 17.845.326,85 897.333 3.889 19,0000 -10,38
ONE ONE UNITED PROPERTIES 16.896.902,44 34.960.045 4.197 0,4840 -9,36
M Med Life S.A. 15.025.143,59 2.531.280 2.227 6,0000 0,00
SFG SPHERA FRANCHISE GROUP 13.847.403,80 340.961 1.344 40,0000 -2,44
DIGI Digi Communications N.V. 11.483.519,20 176.150 2.667 64,6000 -6,38
BVB BURSA DE VALORI BUCURESTI SA 10.853.330,55 220.714 991 46,6500 -5,76
SNN NUCLEARELECTRICA S.A. 10.529.483,55 244.173 4.163 43,8000 1,86
TRP TERAPLAST SA 8.166.503,38 17.562.380 2.320 0,4740 -3,66
TTS TRANSPORT TRADE SERVICES 7.502.419,47 1.078.226 1.275 6,7900 -5,30
WINE PURCARI WINERIES 7.065.670,92 474.768 1.408 14,8000 -3,52
INFINITYINFINITY CAPITAL INVESTMENTS S.A.7.000.878,79 2.879.773 1.083 2,4100 1,69
PE Premier Energy PLC 6.759.788,94 339.425 1.537 19,8100 -5,03
PREB PREBET SA AIUD 5.806.831,46 2.789.755 474 2,1000 -0,94
EBS Erste Group Bank AG 4.926.483,30 19.550 381 268,0000 9,66

Top tranzacționare BVB - 11.10 -11.11 (SMT)

Prețul petrolului în ultima săptămână

Top tranzacționare BVB - 11.10 -11.11 (segment principal)

Vânzare 70,40 Cumpărare 70,44

Vânzare
81158 USD

Cumpărare
81406 USD

Prețul bitcoin în ultima săptămână

Piața terenurilor agricole a 
înregistrat creșteri ale 

prețului unui hectar între 25 
și 40% în ultimul deceniu 

l cea mai mare scumpire a fost în regiunea București-Ilfov,  
unde prețul mediu al unui hectar a ajuns la 12.000 de euro

Cele mai mari companii 
mondiale de alimente și 
băuturi vând în medie țărilor 
cu venituri scăzute produse 
care sunt mai puțin sănătoase 
decât cele pe care le vând în 
statele cu venituri ridicate, se 
arată într‐un raport publicat 
recent, transmite Reuters. 
Produsele vândute de compa‐
nii, inclusiv Nestle, Pepsico și 
Unilever, au fost evaluate ca 
parte a indicelui global publi‐
cat de grupul non‐profit 
Access to Nutrition Initiative 
(ATNI), pentru prima dată din 

2021. În urma evaluării a 30 
de companii, produsele vân‐
dute țărilor cu venituri 
scăzute au avut un punctaj 
mai mic la sistemul de clasifi‐
care cu stele dezvoltat în 
Australia și Noua Zeelandă 
decât cele vândute în statele 
cu venituri ridicate. În siste‐
mul Health Star Rating, produ‐
sele sunt clasificate de la unu 
la cinci în privința gradului lor 
de sănătate, cel mai bun nivel 
fiind cinci, iar un scor de peste 
3,5 este considerat a fi o ale‐
gere mai sănătoasă. În țările 

cu venituri scăzute, portofoli‐
ile multinaționalelor au fost 
evaluate la 1,8 de acest sistem, 
în timp ce în statele cu veni‐
turi ridicate, unde au fost tes‐
tate mai multe produse, nive‐
lul a fost de 2,3. 

„Este o imagine extrem de 
clară că ceea ce vând acele 
companii în cele mai sărace 
țări din lume, unde ele sunt 
din ce în ce mai active, nu 
sunt produse sănătoase. Este 
un semnal de alarmă pentru 
ca guvernele din acele țări să 
fie vigilente“, a afirmat Mark 
Wijne, director de cercetare la 
ATNI, într‐un interviu acordat 
Reuters. 

Este pentru prima dată 
când indicele a fost împărțit 
între țărilor cu venituri scăzute 
și cele cu venituri ridicate. 
Indicele este important deoa‐
rece produsele alimentare 
ambalate au un rol din ce în ce 
mai mare în criza de obezitate 
care este acum un fenomen 
global. Mai mult de un miliard 

de persoane din întreaga lume 
sunt obeze, conform 
Organizației Mondiale a 
Sănătății (OMS), precizează 
ATNI. Banca Mondială 
estimează că 70% din persoa‐
nele supraponderale sau obeze 
trăiesc în țăril cu venituri 
scăzute și medii. 

„Ne‑am angajat să 
majorăm vânzările de ali‑
mente nutritive și să‑i 
îndrumăm pe oameni spre 
diete mai echilibrate“, a preci‐
zat un purtător de cuvânt al 
Nestle, adăugând că firma 
îmbogățește produsele pentru 
a ajuta la reducerea decalajului 
nutritiv din țările în curs de 
dezvoltare. 

Un purtător de cuvânt al 
PepsiCo nu a dorit să facă 
comentarii. Anul trecut, com‐
pania a stabilit noi obiective 
pentru a reduce sodiul în chip‐
surile de cartofi și a adăugat 
ingrediente, cum ar fi boabele 
întregi, în produsele sale ali‐
mentare. l

Companiile alimentare vând în țările sărace 
produse care sunt mai puțin sănătoase

Rezerva Federală a SUA 
(Fed) a redus joi dobânda de 
referință cu un sfert de punct 
procentual, la un interval 
cuprins între 4,50% și 4,75%, 
în linie cu estimările, în 
condițiile unei creșteri robuste 
a economiei și a inflației care 
continuă să se apropie de ținta 
Fed, transmite Reuters. 

„Activitatea economică a 
continuat să se extindă într‑
un ritm solid“, se arată în 
comunicatul de la finalul 
reuniunii Fed de politică 
monetară, în condițiile în 
care decizia de reducere a 
dobânzii a fost luată în 
unanimitate. 

Chiar dacă rata șomajului 
rămâne scăzută, „condițiile 
de pe piața forței de muncă s‑
au atenuat, în general. 
Riscurile la adresa pieței 
muncii și a inflației sunt 
aproximativ în echilibru“, 
apreciază oficialii Fed. 

De asemenea, se arată în 
comunicat, presiunile asupra 
prețurilor „au înregistrat pro‑
grese“ spre obiectivul Fed. În 
ultimele trei luni, indicele PCE 
(personal consumption expen‐
ditures), nu s‐a modificat 
foarte mult, iar în septembrie 

s‐a situat la 2,6%. Indicele PCE 
este indicatorul de inflație pre‐
ferat de Banca Centrală a SUA 
(Fed), care vrea să aducă 
creșterea prețurilor la 2% în 
ritm anual, un nivel considerat 
sănătos pentru economie. 

Luna trecută, 
Departamentul american al 
Muncii a informat că economia 
SUA a menținut ritmul solid de 
creștere în trimestrul trei din 
2024, scăderea inflației și 
majorările salariale stimulând 
cheltuielile de consum. Cea 
mai mare economie mondială 
a înregistrat o creștere anuală 
de 2,8% în perioada iulie‐sep‐
tembrie 2024, după un avans 
de 3% în trimestrul doi din 
2024. Analiștii estimau o 
expansiune de 3% în trimes‐
trul trei din 2024. 

Jerome Powell,  
dispus să-l înfrunte pe 

Donald Trump 
Președintele Rezervei 

Federale, Jerome Powell, a 
declarat recent că nu va demis‐
iona dacă președintele ales 
Donald Trump îi va cere acest 
lucru, transmite CNBC. 

Întrebat despre posibilitatea 
de a‐și da demisia la cererea 
lui Trump, Powell a răspuns 
simplu: „Nu.“ Powell a explicat 
în continuare că legea nu îi 
permite președintelui să‐l 
concedieze sau să‐l retrogra‐
deze pe președintele Fed. 

„Nu este permis prin lege“, 
a subliniat Powell în cadrul 
unei conferințe de presă, după 
ce Fed a decis să reducă rata 
dobânzii de referință cu un 
sfert de punct procentual. 
Relația tensionată dintre 
Trump și Powell a fost de mult 
timp un subiect de interes pen‐
tru investitori, în special deoa‐
rece Trump, care l‐a numit pe 

Powell în funcție în 2017, l‐a 
criticat constant pentru că nu a 
relaxat politica monetară sufi‐
cient de rapid. Într‐un interviu 
din octombrie, Trump a 
declarat că președintele ar tre‐
bui să aibă dreptul de a 
influența deciziile privind rata 
dobânzii, dar nu să le impună 
direct. Powell a subliniat că 
victoria lui Trump nu va avea 
un impact imediat asupra pol‐
iticii Fed, reiterând angajamen‐
tul băncii centrale de a lua 
decizii independente, în funcție 
de datele economice, pentru a 
menține ocuparea maximă a 
forței de muncă și stabilitatea 
prețurilor. l

Cea mai puternică bancă din lume a 
apăsat iar pedala reducerii dobânzilor


